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NA XVI. PLENUMU CENTRALNEGA SVETA ZSJ SO RAZPRAVLJALI O POLOŽAJU ZAPOSLENIH ZENA

MUBTnio JinllflKo »Iidfllnosl nase UfimKratllt
SKBR ZA ČLOVEKA

Dne 26- in 27. maja je bil v Beogradu 1 
AVI. plenum Centralnega sveta ZSJ. Ka- 
Zen članov plenuma so se ga udeležili se 
tovarišica Vida Tomšičeva, predsednica 
potratnega sveta Antifašistične fronte 
zena, tovarišica Lidija Šeutjurc in zastop
nice organizacije AFŽ iz vseh republik. 
Na plenumu so razpravljali o nalogah sin
dikatov pri uvajanju novega plačnega si
stema, o problemih zaposlenih žena, spre
jeli so zaključni račun Centralnega sveta 
ZSJ za leto 1951 in razpravljali o neka
terih organizacijskih in finančnih vpra
šanjih.

Tovarišica Pepca Kardelj, članica Taj
ništva Centralnega sveta ZSJ, je podala 
Poročilo o položaju zaposlenih žena. Iz 
Poročila povzemamo najvažnejše misli.

Uvodoma je tovarišica Pepca Kardelj 
govorila o položaja žene v gospodarstvu 
v predaprilski Jugoslaviji, prispevku žena 
v času narodnoosvobodilne vojne in me
stu, ki so ga po osvoboditvi zavzele žene 
v našem gospodarstvu. Med drugim je 
omenila, da je sedaj v našem gospodar
stvu zaposleno nad dvakrat več žena kot 
pred vojno; od skupnega števila ljudi, ki 
so v delovnem razmerju pa je po zadnjem 
popisu zaposlenih v gospodarstvu skoraj 
tretjina žena. Sedaj, ko je zmanjšano šte
vilo uslužbencev v državni upravi in z 
novimi ukrepi v našem gospodarstvu, 
tudi ponekod v podjetjih, se je seveda 
število zaposlenih žena /.manjšalo. Od 
leta 1950. do 1951. je okrog 20% žena 
manj zaposlenih v gospodarstvu. Edinole 
v Sloveniji se je do začetka leta 1952. 
odnos med moško in žensko delovno silo 
nekoliko spremenil v korist žena. Tova
rišica Pepca Kardelj je nadalje navedla, 
kakšno je razmerje med moško in žensko 
delovno silo v lahki industriji, kmetij
stvu, obrti itd. Omenila je, da so doslej 
skoraj povsod zaposlevali žensko delovno 
silo brez kakršnega koli načrta in to če
stokrat na takšna delovna mesta in v in
dustrijske panoge, ki niso primerna za 
zaposlevanje žena. Ponavadi tam tudi že
ne nimajo dovolj možnosti, da bi dosegle 
neko večjo kvalifikacijo. V glavnem so 
t. le zaposlene kot nekvalificirana delov
na sila.

SINDIKALNE PODRUŽNICE 
SO PREMALO STORILE. DA Bi SE 

OLAJŠAL POLOŽAJ ŽENE V GOSPO
DARSTVU IN DRUŽBENEM ŽIVLJENJU 

SPLOH
Centralni svet Zveze sindikatov Ju

goslavije je dal sindikalnim organizaci
jam že številna navodila o delu z ženami 
in o skrbi za žene, ki so v delovnem raz
merju. Da pa bi ugotovil, v kakšnem po
ložaju so žene, ki so zaposlene v gospo
darstvu, je v marcu mesecu letošnjega le
ta organiziral anketo v 139 podjetjih in 
13 zdravstvenih ustanovah. Anketa je bi
la izvedena v najvažnejših industrijskih 
centrih in industrijskih panogah vseh re
publikah. Razen v anketiranih podjetjih, 
ki zaposlujejo čez 23.000 žena, je indivi
dualne anketne liste izpolnilo 7450 žena. 
Anketa je pokazala, da so sindikalne po
družnice premalo storile, da bi se polo
žaj žene v gospodarstvu in njen položaj 
v družbenem življenju olajšal, ter da bi 
s tem sindikalne organizacije izpolnile 
glavno nalogo, to je skrb za človeka.

Uredba o prepovedi zaposlovanja žena 
in mladine na določenih mestih točno do
loča kje žene ne smejo delati, katero delo 
je škodljivo njim samim ali zdravju na

raščaja, Vendar uredbo marsikje prezrejo 
in tudi danes ne pogledajo, na kakšnem 
delovnem mestu delajo žene. Dostikrat 
delajo žene-matere poleti in pozimi v 
dežju, na snegu, pri težkih delili, kakor 
je razkladanje premoga, železa ali Samo
ta, ali delajo celo kot kurjači, kakor je 
to primer v železarni Štore. Razen tega, 
da delajo na takšnih težkih delovnih me
stih, tudi nimajo dostikrat potrebnih za
ščitnih sredstev. Istočasno pa so še ved
no na lažjih delovnih mestih zaposleni 
nioški.

Prav sedaj, ko podjetja zaradi novih 
gospodarskih razmer zmanjšujejo delov
no silo, bi morale sindikalne podružnice 
neševati tudi vsa ta vprašanja. Toda le 
Prečestokrat se dogaja, da, podjetja od
puščajo žene, čeprav imajo takšna delov
na mesta, kjer hi žene prav lahko nado
mestile moške. Podjetia odpuščajo žene,

imajo 20 ali tudi več let delovne dobe 
Za seboj, žene, ki same vzdržujejo otroke 
'td. Sindikalne organizacije bi morale za
ostriti boj proti vsem takšnim pojavom,

VI. kongres KPJ bo 19. oktobra 
v Zagrebu

Dne 27. maja je bil v Beogradu V. 
plenum CK KPJ. ki je med drugim skle
ni*- da se skliče VI. kongres KPJ za 
. ■ oktober 1952 v Zagrebu. Kongres bo 
imel naslednji dnevni red: poročilo o 
uelu in analiza dobe od V. do VI. kon
gresa (referent tov. Josip Broz-Tito); 
spremembe in dopolnitve statuta KPJ: 
Kpt^*0 rev"lz'iske komisije; volitve CK

J *n drugih organov. Plenum je izvo- 
il potrebne komisije za pripravo kon

gresa.

ki so vse prej kakor socialistični in ki 
težijo za tem, da bi žena prišla zopet v 
podrejen položaj, kakor je bila pred 
vojno.

POSKRBIMO, DA BODO ŽENE DOBILE 
POTREBNO STROKOVNO IZOBRAZBO

Po podatkih, ki jih je navedla tovari
šica Kardeljeva, je videti, da v podjetjih 
premalo skrbijo za strokovno usposablja
nje ženske delovne sile. V vseh podjetjih, 
kjer je bila izvedena anketa, je v zadnjih 
treh pletih dobilo zvanje kvalificiranega 
delavca 8517 moških, isto zvanje pa le 
2266 žen, čeprav v teh podjetjih predstav
ljajo žene skoraj polovico zaposlene de
lovne sile. Že ti skopi podatki nam ka
žejo, da je potrebno v vseh podjetjih ugo
toviti delovna mesta, na katerih lahko 
delajo žene in kjer imajo tudi možnosti 
za nadaljnji strokovni razvoj. S tem ni 
mišljeno, da je treba ženo usposobiti za 
vsa delovna mesta, marveč le za tista, ki 
odgovarjajo njeni telesni moči in njeni 
materinski dolžnosti. Takšna delovna me
sta brez nadaljnjega lahko najdemo v tr
govini, gostinjstvu, bolnicah, tekstilni in 
prehrambeni industriji, obrti itd.

Anketa je tudi pokazala precejšnje 
razlike v zaslužkih med moško in žensko 
delovno silo. Te razlike v zaslužkih nas 
opozarjajo na dva pojava. To je, da žena 
čestokrat ni tako produktivna kot moški, 
ker pride že izmučena na delo zaradi po
slov v gospodinjstvu in da so žene dosti
krat zaposlene na takšnih delovnih me
stih, kjer zaradi svoje fizične konstruk
cije ne morejo izpolniti norm ali akor
dov, ki so v glavnem prilagojeni za mo
ško delovno silo. Te razlike pa imajo 
prav gotov tudi svoj izvor v premajhni 
skrbi za strokovni dvig žena.

ZAŠČITA ŽENA NA DELOVNIH MESTIH 
NE SME OSTATI SAMO NA PAPIRJU

Skrb naše ljudske oblasti, da bi bila 
žena, k; je v delovnem razmerju, zaščite
na, je razvidna iz vseh dosedanjih uredb 
in predpisov, predvsem uredb o zaščiti 
nosečih žena in doječih mater, osnovanju 
otroških jasli in vrtcev in o prepovedi 
zaposlovanja žena in mladine na določe
nih delih. Toda čeprav imamo tako na
predno delovno zakonodajo, je še vendar 
vrsta pojavov, kj nas opozarjajo, da ne 
skrbimo dovolj za zaščito žena in pred
pise ne izpolnjujemo v celoti.

Anketa je pokazala, da od skupnega 
števila zaposlenih boleha 42% delavcev 
in delavk in od tega 36.9% žena. Med 
bolehajočimi je torej sorazmerno največ 
žena. Njihovo zdravstveno stanje ie torej 
slabše od moških.

Največje število žena boleha zaradi 
tuberkuloze, srčnih bolezni, revmatizma, 
razširjenja žil, posebno pa zaradi ženskih 
bolezni. Tj podatki nam kažejo, da po
goji na delovnih mestih še vedno niso 
takšni, da bi bilo obolenj manj. Eden 
od osnovnih vzrokov, da delavke tako

zelo bolehajo, je težko fizično delo, delo 
v prašnih prostorih, kuhanje surovin brez 
zaščitnih sredstev itd.

Sindikalne organizacije, kakor tudi or
gani inšpekcije dela bi morale temu po
svečati več pažnje, ker je skrb za človeka 
njihova osnovna naloga. Skrb za zdrav
stvene pogoje na delovnih mestih pa je 
pri ženah še toliko bolj potrebna, ker je 
tu posredi vprašanje zdravja naših žena- 
mater in zdravja našega zaroda sploh. 
Sindikalne podružnice naj zahtevajo od 
uprav podjetij vsa potrebna higiensko- 
tehnična zaščitna sredstva, da se zmanjša 
število obolenj, delavce pa naj opozarjajo 
na uporabo zaščitnih sredstev in jih se
znanjajo s higiensko-tehničnimi predpisi.

SINDIKALNE PODRUŽNICE 
SO DOLŽNE SKRBETI TUDI ZA 
ZDRAVLJENJE SVOJIH ČLANOV 
V podjetjih in ustanovah, kjer je bila 

izvedena anketa, se je pokazalo tudi, da 
zdravstvena služba socialnega zavarova
nja ni povsem zadovoljiva. Organizacija 
zdravstvene službe ne odgovarja zdrav
stvenemu stanju zavarovancev in zato do
stikrat tudi ne nudi dovolj pomoči obo
lelim delavcem in delavkam. Številna 
večja podjetja nimajo svojih ambulant in 
oboleli zavarovanci morajo iskati zdrav
niško pomoč dostikrat v oddaljenem me
stu. Razen tega so zdravniki preobreme
njeni z velikim številom pacientov, pre
gled zavarovancev pa je le prevečkrat 
pomanjkljiv.

Sindikalne organizacije so dolžne skr
beti tudi za zdravje in zdravljenje svo
jih članov in jim omogočiti čim boljšo 
zdravniško pomoč. Ostro naj grajajo vse 
nepravilnosti zdravnikov ali podjetij in 
b ol n i k ov -sim u la n tov, ki hočejo naše so
cialno zavarovanje izkoriščati.

(Nadaljevanje na 4. strani.)

is
Republiški svet Zveze sindikatov Slovenije je v imenu 
slovenskih delavcev poklonil maršalu Titu za njegov 
60. rojstni dan kip, ki predstavlja izobraženca in delavca

Lepo in prisrčno smo proslavili obletnico rojstva 
našega ljubljenega voditelja

Ne vem, če je še kje na svetu ljud
stvo, ki bi tako ljubilo svojega vodi
telja, kot mi ljubimo našega maršala 
Tita. Za nas je Tito prisrčen delavski 
tovariš in dober učitelj, saj nas ob 
vsakem trenutku uči, kako naj ljubimo 
svoj razred, svoje ljudstvo, svojo domo
vino. Za nas je Tito legendarni vodja 
iz predvojnih časov in Narodnoosvobo
dilne borbe. Že samo njegovo ime je 
bodrilo srca naših borcev in vzbujalo 
strah sovražniku. Za nas je Tito naj
boljši sin naših narodov, saj je žrtvoval 
vse, vse svoje življenje, samega sebe za 
našo srečo in blaginjo. Je kot Gorkijev 
mladenič Danko, ki je iztrgal iz prsi 
svoje srce in posvetil tavajočemu ljud
stvu na poti v temnem gozdu.

Ni na svetu darila, ki bi mu ga lahko 
darovali za njegovo 60-letnico, ter se s

tem vsaj malo oddolžili za vse, kar j zahvalil. Izredno vesel pa je bil, ko je 
nam je dal. Zato smo ob tem prazniku I sprejel pismo svojih najozjin tovarišev 
dejali v svojih srcih: — Radi te imamo, 1 Kardelja. Rankoviča in Djilasa, ki so
tovariš Tito, tako, da sploh ne moremo 
povedati; radi imamo našo Partijo, ki 
jo ti vodiš in pripravljeni smo na še 
večje žrtve za zgraditev boljšega živ
ljenja in za očuvanje naše neodvisnosti.

In tega darila je bil naš Tito naj- 
bol j vesel.

Res, prav lepo smo proslavili rojstni 
dan našega Maršala. Po cestah, ob me
jah, po morju in rekah, smo' mu s šta
fetami poslali svoje pozdrave. V Beo
gradu je sprejelo nosilce štafetnih palic 
nad 100.000 Beograjčanov, ki so še po- 
sledn jikrat naročili svojim predstavni
kom. naj v njihovem imenu najlepše 
pozdravijo Maršala. Maršal Tito se je 
nosilcem štafet za vse čestitke prisrčno

Ze pred 28. teti je fašizem občutil 
našo trdo delavsko pest

Mussolinijeve fašistične horde so za
vzele Rim. Iz palače čimskega parla
menta je pozival glas oseitalijanskega 
Duceja na krvav boj proti delavskemu 
gibanju. Fašistični hlapci so se izkazali 
vredni svojega voditelja. Ropali so po 
deželi, pretepali delavce, zapirali in 
ubijali delavske voditelje. Buržoazija, 
kapitalisti, škofje in papež so blago
slavljali Duceja — svojega rešitelja. 
Boljšega si niso mogli izbrati za uniče
nje delavskega gibanja.

Tedaj pa so se zbrali o Beogradu — 
glavnem mestu naše države — ječe na
rodov — države — mačehe delovnega 
ljudstva, voditelji buržoazije in tožili 
nad božjo usodo, ki jim ni naklonila 
te milosti, da bi bil tudi o Jugoslaviji 
rojen Mussolini. Zavidali so italijanski 
buržoaziji, obenem pa se učili od nje, 
kako se lahko najhitreje prisili nhlap- 
ce« k pokorščini. Zato so ustvarili Or- 
juno.

Jugoslovanska buržoazija se je pri 
ustanavljanju Orjune prvenstveno na
slonila na malomeščanske plasti, ki so 
bile nezadovoljne z režimom in gospo
darskimi razmerami o državi. S hinav
skimi parolami za osvoboditev sloven
ske Primorske in Koroške si je prido
bila precejšen del slovenske mladine, ki 
je pribežala iz teli pokrajin. Tako na
stala Orjuna je dobila nalogo, da z na
siljem izvaja politiko velikosrbske bur
žoazije in Orjunaši so izkoristili vsa
ko priliko za napad na delavce.

Črne uniforme, mrtvaške glave na 
kapah, težke pištole za pasom, napadi 
na Delavske domove, divjanje nad 
vsem, kar je bilo delavskega, razbija
nje po delavskih stanovanjih, grožnje 
in pretepanje, vse to so bile odlike Or- 
junašev. To njihovo zločinsko delova
nje pa je bilo nekaznovano, saj je bil 
Svetozar Pribičeoič — eden izmed naj

važnejših predstavnikov jugoslovanske 
vlade, glavni zaščitnik in ustanovitelj 
Orjune.

V letu 1923 si je Orjuna postavila 
nalogo uničiti »ljubljansko komunistič-
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Rudar Franc Fakin, ki je bil mučen in 
ubit ob pohodu Orjunašev na Trbovlje

no trdnjaoot — Delavski dom. Toda 
trde delavske pesti so jih odvrnile od 
tega namena, še nekajkrat so hoteli Or
junaši razbiti in zažgati Delavski dom, 
toda obramba delavcev, ki jo je orga
niziral Franjo Vulč, jim je vzela ko
rajžo.

Toda, ker tukaj niso ničesar uspeli, 
so sklenili, da bodo izvedli pohod na 
Trbovlje, najzaoednejše delavsko sre- 
pripraoilo na ta odločilni boj. Prišlo je 
ni ja 1924 do fašističnega pohoda na 
Trbovlje, ki je s krvavimi črkami za

beležen o zgodovini slovenskega delav
skega gibanja. Orjunaši so pripeljali 
svoje člane iz oseh krajev Slovenije, se 
razkazovali po delavskih Trbovljah o 
svojih črnih uniformah, psovali in gro
zili delavcem.

Revolucionarno delavstvo se je zdru
ženo okrog Partije in SKOJ-a dobro 
pripravilo na ta odločilen boj. Prišlo je 
do spopada, pri katerem so padli trije 
Orjunaši in 5 delavcev, ki so bili osi, 
razen rudarja Franca Fakina, ubiti na 
mestu spopada. Ranjenih pa ie bilo 
okrog 40 protifašistov. Fakina sv Orju
naši dobili po spopadu iz rok orožni
kov, ga zverinsko mučili in končno o 
občinskem kamnolomu ustrelili. 7 oda 
mera še ni bila polna. Njihooi gospo
darji so zahtevali še več. Zato so se 
Orjunaši kot rulja poklicnih razbijal
cev in požigalcev razlili po Trbovljah, 
zažgali delavski dom in razbili več de
lavskih stanovanj.

Glasovi o zločinih Orjune n Trbov- 
Ijah so se hitro razširili med ose slo
vensko prebivalstvo. Vsi pošteni Slo
venci so bili o svojih srcih z delavci in 
enotna fronta proti Orjuni se je še bolj 
okrepila.

Trboveljski rudarji so 1. junija 1924 
zadali Orjuni smrtni udarec. Gnev na- 
pram fašistom je bil od tega dne med 
našimi ljudmi tako močan, da se Orju
naši niso več upali javno nastopiti.

Pri tem svojem prvem srečanju s 
fašizmom so trboveljski rudarji posta
vili zgodovinsko barikado ter jo oblili 
s svojo krvjo tudi za druge. Predvsem 
so jo postavili za vse teptane in izko
riščane, pa tudi za one, ki so zlo samo 
občutili, a se niso znali boriti proti nje
mu. Barikada trboveljskih rudarjev je 
mnogim odprla oči, da sn spoznali ko
muniste kot svoje edine zaščitnike pred 
fašističnim nasiljem.

Kardelja, Rankoviča in Djilasa, 
mu čestitali v imenu Centralnega komi
teja Komunistične partije Jugoslavije. 
Nato je sprejel Maršal predstavnike de
lovnih kolektivov, med katerimi jih je 
bilo mnogo tudi iz Slovenije. Prav lepo 
mu je čestital k obletnici rojstva dela
vec iz Titana, — tovarne, v kateri je 
delal Josip Broz pred 40 leti. Obiskali 
so ga tudi predstavniki najvišjih orga
nov oblasti, znanstvenih ustanov, mno
žičnih organizacij in Armade.

V čestitki Zveze sindikatov Jugosla
vije je v imenu našega delavskega raz
reda poudarjeno, da ni sile, ki bi mog
la naš delavski razred odvrniti od Ti
tove poti, kar je poroštvo, da bo Ju
goslavija dosegla, kar še ni dosegla no
bena država v zgodovini — zgraditev 
resnične socialistične družbe.

Naši delovni ljudje pa so 60. oblet
nico rojstva svojega voditelja proslavili 
tudi z množičnimi proslavami, akade
mijami, zbori in tekmovanji. 25. maj 
je bil pregled naših borbenih sil, za- 
kletev naših narodov, da ne bomo nik
dar odstopili od svoje začrtane poti.

Na hiši v Trdinovi ulici štev. 8, kjer 
se je Josip Broz dalj časa zadržal pri 
Ani Ziherlovi in kjer je bila IV. držav
na partijska konferenca, ki je položila 
temelje Komunistični partiji Slovenije, 
je Mestni komitet KPS odkril spomin
sko ploščo. Spominsko ploščo so odkrili 
tudi v Tacnu, v hiši, kjer je bila junija 
meseca 1939. leta pod vodstvom tovari
ša Tita Vsedržavna partijska konferen
ca. V mariborski kaznilnici, k jer je bil 
tovariš Tito zaradi svojega revolucio
narnega dela zaprt dve leti in pol, so 
tudi odkrili spominsko ploščo.

Tudi v tovarni »Titan* v Kamniku, 
kjer je delal tovariš Broz 1911. leta kot 
kovinarski delavec, so odkrili ploščo v 
spomin na dneve, ki so jih preživeli z 
njim kamniški delavci. Jeseniški žele
za rji so priredili slavnostno akademijo.

Prav tako lepo, prisrčno in svečano 
so proslavili rojstni dan našega Maršala 
delovni ljudje vse naše domovine. Lah
ko rečemo, da ni kraja, kjer ne bi tega 
dne javno izjavili svojo ljubezen do 
maršala Tita.

Naš Tito je sprejel tudi pozdravno 
pismo voditeljev španskih socialistov, 
v katerem le-ti pozdravljajo našega 
Maršala kot edinega doslednega borca 
za pravice proletariata na svetu.

60. rojstni dan maršala Tita pa so 
pozdravili tudi napredni delavci vsega 
sveta. Socialistični in drugi napredni 
listi prinašajo na vidnih mestih foto
grafije našega Tita in članke, v katerih 
pišejo z veliko naklonjenostjo o heroj
skih delih voditelja jugoslovanskih na
rodov.

Res, lepo in dostojno smo proslavili 
obletnico rojstva svojega ljubljenega 
voditelja. Z vsem svojim delavskim sr
cem smo bili ta dan z njim in vse naše 
želje so se zlile v eno samo veliko željo. 
— Živi nam še mnogo let!



Nekaj kritičnih pripomb 
o letošnjih občnih zborih

Vsi vemo, da občni zbori ne morejo 
biti formalnost, saj tu poslušamo poro
čila o delu in izvolimo nov odbor. Po 
vsej svoji vsebini morajo nuditi občni 
zbori bogat pregled dela in napotila za 
nadaljnje delo.

V tem pogledu pa so kljub razvese
ljivemu napredku, še precejšnje po
manjkljivosti.

PREVELIKA NAGLICA 
JE ŠKODLJIVA

Vzporedno z družbenim razvojem v 
naši državi, ki dobiva vedno večji izraz 
v demokratizaciji, tako v gospodarstvu 
in oblasti sploh, naraščajo tudi naloge 
sindikatov. To velja še prav posebej 
za področje industrije, kjer je nad 100 
podružnic in več tisoč članov. Izraz 
tega širokega udejstvovanja morajo 
biti nujno tudi občni zbori sindikalnih 
svetov. Pri tem imajo odgovorne naloge 
tako odbori sindikalnih svetov, ki daje
jo pregled dela, kakor tudi delegati, ki 
ne morejo biti le opazovalci, ki komaj 
čakajo volitev, da bi lahko odšli domov.

Ce ugotavljamo, kakšni so občni 
zbori sindikalnih svetov, tedaj bomo o 
marsikaterem lahko rekli, da je bil po
sebno proti koncu izveden v preveliki 
naglici. Občni zbori tudi večjih sindi
kalnih svetov se začenjajo običajno 
okrog pol devete ure, končajo pa se 
ob 14. uri. Sem je še vštet odmor, ki 
traja skoraj pol ure. V ostalem času 
poslušamo poročila odbornikov, poro
čila komisij in če k temu prištejemo še 
čas, ki ga zahtevajo volitve ter po
zdravne govore raznih zastopnikov, te
daj ostane prav malo časa za razpravo. 
Tako je bilo letos mnogokje in s tem 
seveda ne moremo biti zadovoljni. So
delovanje navzočih je prav tako važno, 
kakor dobro poročilo. Kako naj pride 
do izraza mišljenje članstva, kritika 
dela, izkušnje in nasveti delegatov, če 
na primer od več kot 100 delegatov raz
pravlja samo osem. Zaradi kratko od
merjenega časa za razpravo seveda za
mudimo marsikaj važnega, kar bi ko
ristno vplivalo na naše delo.

V bodoče moramo gledati, da bodo 
občni zbori v tem pogledu bolj plodni. 
To bomo dosegli predvsem s tem, da 
lpodo posebno v večjih krajih daljši, ali 
pa bodo morali odbori v naprej pripra
viti poročila. Slednje bi bilo najbolje, 
saj bi delegati dobili s tem tudi snov 
za razpravo, shranjeno pa bi bilo tudi 
poročilo, s katerim bi se mogli seznaniti 
izvršni odbori podružnic in tudi član
stvo.

Poročila so bila letos na splošno prav 
dobra. Toda kaj imajo delegati in tudi 
člani sindikatov od dobrega poročila, 
ki je bilo podano na občnem zboru 
KSŠ v Mariboru, kjer so v poročilu 
obravnavali razen smernic za politično 
in gospodarsko delo tudi zdravstveno 
stanje, vprašanja delovne discipline, ne
sreč in podobno. Delegati pač poslušajo 
poročila, vendar si težko vse zapomnijo, 
posebno kadar gre za številke in po

dobno. To je še toliko slabše, ker le 
malo kdo zapiše pomembnejšo vsebino 
poročil. Prav isto velja za blagajniško 
poročilo, ki mora biti izobešeno po po
družnicah. Delegati na občnem zboru 
sindikalnega sveta navadno samo bežno 
spremljajo poročilo o finančnem poslo
vanju. Zato tudi običajno ni nobenih 
pripomb, čeprav gre v tem primeru za 
denarna sredstva članov sindikatov.

POLITIČNA VSEBINA 
OBČNIH ZBOROV

Čeprav imajo poročila politični 
uvod, s tem še nismo zadostili politični 
vsebini občnih zborov. Razen tega gre 
namreč še za to, da na občnem zboru, 
ko so zastopane vse podružnice, obrav
navamo politična vprašanja tudi s po
sebnim poudarkom na dotični kraj. 
Ugotavljati je treba slabosti in politična 
nasprotja, ki se lahko prav po svoje 
razvijajo v posameznih krajih in prav 
je, če se to obravnava na občnem zboru 
vseh sindikatov. V Slovenj Gradcu so 
v razpravi govorili o svojevrstnem na
činu manifestiranja reakcije, ki je pri
šlo do izraza ob Veliki noči in to pri 
nekaterih okoliških kmetih. Taki in po
dobni izpadi, ki so včasih na zunaj 
dokaj zakriti, so tako važni, da de
lavstvo ne sme mimo tega. najmanj pa, 
da ostanejo naša vodstva brezbrižna do 
takih vprašanj.

V tem pogledu ne obravnavamo po
litična vprašanja dovolj obširno. Nanje 
nas večkrat opozarjajo le predstavniki 
komiteja, manj pa sindikalni odborniki, 
ki jim ne moremo odrekati zavednosti, 
pač pa nehote zapostavljajo domače po
litične razmere, ki jih lahko čestokrat 
tudi prav učinkovito navežemo na po
litična vprašanja v svetu.

PREMALO JE KRITIKE
Kritike pravzaprav sploh ni in tudi 

ta ugotovitev ni nova. Pomanjkljivost je

predvsem v tem, da se delegati premalo 
pripravijo na občni zbor, da se pri raz
pravi zanašajo drug na drugega in le 
redko kdaj se kdo oglasi z zdravo kri
tiko. V Dravogradu je na primer to 
storil le predstavnik komiteja. V Rušah 
je zastopnik podružnice kovinarjev 
upravičeno grajal višja sindikalna vod
stva, ki vse premalo obiskujejo podruž
nice. Drugod pa, kakor smo rekli, skoro 
ni govora o kakšni kritiki, ki bi se 
nanašala na delo članov plenuma sin
dikalnega sveta itd.

Škodljivo je tudi to, da se premalo 
graja izostanek delegatov. V Žalcu je 
od 83 izvoljenih delegatov manjkalo 21, 
še hujše je bilo v Dravogradu, kjer je 
bilo navzočih 30 delegatov, 18 delegatov 
je upravičeno manjkalo, 16 pa celo ne
upravičeno. V zapisniku pa je takoj za 
tem zapisano: Zasedanje je sklepčno! — 
kar seveda niti ni točno.

To je nekaj kratkih pripomb, ki pa 
v celoti ne zasenčijo dobro stran letoš
njih občnih zborov. Jč

Občinski kamnolom v Trbovljah, kjer so ustrelili OrjunaH Franca Fakina. 
Mesto ustrelitve je označeno s X

SINDIKALNI ORGANIZACIJI DUDARJU
so zanemarjale vzgojo članstva

V nedeljo 18. maja so se v Trbovljah 
zbrali delegati rudarjev Slovenije na 
svoj osmi letni občni zbor. Predsedstvo 
Republiškega odbora rudarjev je pred 
občnim zborom razposlalo vsem podruž
nicam na .razpravo svoje poročilo o delu 
in finančnem poslovanju, tako da bi de
legati na občnem zboru iznašali mnenja 
svoje podružnice o delu in poslovanju 
Republiškega odbora. Zato so delegati 
po otvoritvi takoj prešli na razpravo.

Iz . razprave se je predvsem videlo, 
da so rudarske podružnice dobro vršile 
svoje naloge, toda bile so preveč usmer-

PazSfržena te iigoflnosl nedelishih povratnih Kart
Kakor so bili delovni kolektivi ve

seli ob sporočilu, da železnica ponovno 
uvaja nedeljske povratne karte, tako so 
bili mnogi presenečeni, ko so zvedeli, 
da je samo na 14 postajah mogoče izko
ristiti to ugodnost. Pravega razloga res 
ni, da ne bi vsi delavci in uslužbenci 
imeli te ugodnosti.

Republiški svet ZS Slovenije je pro
učil mnogo predlogov sindikalnih po
družnic ter okrajnih in krajevnih sve
tov ter predlagal direkciji JD2 v Ljub
ljani in v Beograd sledeči predlog:

1. Pravico kupovanja nedeljskih po
vratnih kart s 50% popustom naj imajo 
vsi delavci, nameščenci in upokojenci 
ter njihovi svojci, kateri so dobili legi
timacije P 30 in P 31 za popust za letni 
dopust.

Ako pa se to ne osvoji,
2. da se razširi število postaj, kjer 

se bo lahko kupovalo nedeljske povrat-

Graditelji stanovanjskih hišic z napori uspevajo
V Sloveniji je nad 600 delavcev in 

nameščencev — graditeljev stanovanj
skih hišic. Dejstvo je, da nikdar ni bilo 
lahko graditi lastne hiše, toda dejstvo 
pa je tudi to, da še nikdar v naši zgo
dovini ni bilo v naših mestih in vaseh 
v tako kratkem času zgrajenih toliko 
novih delavskih in nameščenskih stano
vanjskih hiš. To ve vsak, kdor potuje 
z vlakom ali avtom po naši domovini.

Graditelji stanovanjskih hišic pa 
imajo v sedanjem času ob prehodu na 
nov finančni sistem nepredvidene teža
ve. To velja posebno za one graditelje, 
za katere ne veljajo predpisi in ugod
nosti uredbe v Uradnem listu FLRJ 
št. 23 iz leta 1951. Ti graditelji nimajo 
posebnih kreditnih ugodnosti in vseh 
ostalih davčnih in taksnih oprostitev. 
Za vse pa je dosedaj bil poseben pro
blem odobravanje kreditov. Na inicia
tivo raznih odborov malih graditeljev 
pa tudi posameznikov je Republiški 
svet ZSS interveniral v obeh problemih:

Prvič, da se določila člena 7 omenje
ne uredbe pravnoveljavno razširi tudi 
na one delavce in nameščence, ki grade 
svoje stanovanjske hišice na osnovi od
ločbe ministrstva za finance FLRJ z 
dne 21. II. 1948 št. 7333. Drugič, da se 
vsem čimpreje omogoči nadaljnje črpa
nje odobrenih kreditov ter da bi banke 
ta kredit čim hitreje izplačevale brez 
posebnih zadržkov, ker je sedaj ugodna 
gradbena sezona.

Glede kredita imamo informacije, da 
ga bodo dobili vsi, ki hišice že gradijo 
in to v višini z odločbo odobrenega 
zneska, ako bi gradnja napredovala po 
predpisih in dogovoru. Obljubljeno je, 
da bodo kredite te dni že izplačevali. 
Prvi predlog glede razširitve ugodnosti, 
ki jih daje graditeljem država (brez
obrestno 80%, oprostitev davka in taks), 
pa se bo moralo rešiti v Beogradu s 
posebno uredbo, ako bo naš predlog 
osvojen.

Posebna naloga malih graditeljev je 
zlasti, da vsi čjmpreje zemljeknjižno 
rešijo vprašanje stavbne parcele in nje
nega lastništva, ker šele s tem dobi 
banka možnost vknjižbe in tako zava
rovanja svoje terjatve. Tu je v glavnem

HIDROCENTRALA SELJAČNICA 
BO KMALU OBRATOVALA 

Zadnja dela na hidrocentrali Seljač- 
nica so že končana. Delavci tovarne 
Rade Končar« so uredili električno na

peljavo, že nekaj dni pa so v poizkus
nem pogonu turbine, izdelek kolektiva 
Litostroj. Generatorje in transformator
je je za hidrocentralo izdelal kolektiv 
Rade Končarja« iz Zagreba.

zadržek po krivdi počasnega poslovanja 
MLO, OLO ali KLO, delno pa tudi za
radi malomarnosti samih graditeljev. To 
mora biti urejeno, sicer banko ne zade
nejo ne odgovornost ne krivda, ako 
kredita ne bo izplačevala.

Nerešeno pa je za letos še vprašanje 
kredita za one, ki bi radi začeli letos 
graditi hišice. Tu so posebne težave gle
de gotovinskega kredita, ker so naše 
družbene naloge po letošnjem planu iz
redno velike.

Ko bodo gornji problemi tako ali 
tako rešeni, bomo o tem še poročali.

ne karte. Dodan je bil predlog še za 
75 novih postaj.

Ako bo osvojen prvi predlog, je kon
trola z legitimacijami pri blagajni in 
v vlakih zelo zamudna, pri tem pa so 
možne tudi razne zlorabe. Mi predla
gamo, da se vsakomur, ki bi legitima
cijo P 30 in P 31 komur koli posodil in 
se podatki ne bi ujemali z osebno iz
kaznico in sliko v njej, ta legitimacija 
takoj odvzame. V Sloveniji je skoro 
53% od vsega prebivalstva delavcev, 
nameščencev in upokojencev ter njiho
vih svojcev in predvsem tem je name
njen nedeljski popust s povratnimi kar
tami. Tudi v tem je specifičnost Slo
venije, da skoro nimamo vasi, kjer ne 
bi bilo vsaj nekaj delavcev, pred vsem 
pa ni takih železniških postaj. Ako je 
vsem, ki imajo izkaznico JD2 (P 30 
in P 32) znižan popust od 50% na 25%, 
razen za letni dopust, potem je že pra
vično, da dobijo vsi tudi ugodnost ne
deljskih povratnih kart. To pa ni samo 
ugodnost za koristnike nedeljskih po
vratnih kart, pač pa tudi za rentabil
nost samih železniških kolektivov. Pre
pričani smo, da bodo JD2 iz teh raz
logov v prihodnosti razširile ugodnost 
nedeljskih povratnih kart na vse po
staje in na vse prebivalstvo.

Za sedaj je že v načelu osvojen pred
log razširitve postaj, kjer se bo ugod
nost nedeljskih kart uvedla. Med temi 
so vse postaje, kjer je sedež OLO, med 
drugimi tudi Litija, Zagorje, Laško, Se
novo, Tezno, Studenci, Ruše, Velenje, 
Prevalje, Jarše, Črnuče, Duplica, Vrh
nika, Divača, Ajdovščina, Medvode, 
Lesce, Mojstrana itd. Skupno 75 postaj.

jene le na proizvodna vprašanja in eko
nomske probleme, zanemarjale pa so 
važno nalogo — vzgojo članstva. Slabo 
delo odborov podružnice je vzrok, da 
sicer zavedni in revolucionarni rudarji 
vendar niso dovolj široko spoznani z 
našo splošno stvarnostjo in napredkom 
ter z mednarodnim delavskim gibanjem. 
Izrečeno je bilo dokaj kritike, da se 
odborniki na sestanke slabo pripravlja
jo, da tudi sami ne poznajo vedno šir
ših družbenih vprašanj, nalog in pro
blemov, ter zato vedno obravnavajo 
ozko rudniška vprašanja, kar prav go
tovo oži udejstvovanje rudarjev na pod
ročju lokalnega in komunalnega gospo
darstva in upravljanja tam, kjer on živi 
in stanuje. Posebej pa so bili grajani 
tisti tovariši, ki so po vojni obiskovali 
razne sindikalne šole, sedaj pa kljub 
vsem sposobnostim podružnicam in član
stvu ne nudijo dovolj pomoči. Ti po
navadi ne delajo v odboru in ne pri
pravljajo predavanj. Podružnice naj 
take tovariše pokličejo na sejo odbora, 
pa se z njimi tovariško pogovorijo.

Odbori so tudi organizacijska vpra
šanja zanemarjali. Novih neorganizira
nih rudarjev nihče ne vključi v sindi
kat, blagajniki slabo pobirajo članari
no, komisije ne proučujejo resnejših 
problemov, seje so površne in odborniki 
ne pripravljajo za vsa tekoča in važna 
vprašanja članskih sestankov in disku
sijskih večerov. Posledica vsega tega je, 
da članstvo ni seznanjeno o važnih do
godkih, v raznih odborih in komisijah 
pa odborniki postavljajo svoje mišlje
nje, namesto da bi k vsem problemom 
iskali stališče članov. Ker je v podruž
nicah malo naročnikov »Delavske enot
nosti« in »Sindikatov« ter drugega sin
dikalnega tiska, so te napake gotovo še 
težje.

Seveda pa so delegati obravnavali 
tudi tekoča dnevna gospodarska vpra
šanja, zlasti izdelavo tarifnih pravilni
kov, postavljanja delovnih norm in 
akordov, delovne sile, tehnične higien
ske zaščite delavcev, socialnega zavaro
vanja, novih delovnih knjižic, vse s po
sebnim poudarkom na delavsko uprav
ljanje. Resnica je, da so plače rudarjev 
z ozirom na težavnost stalnega podzem
skega dela (vročina, voda, slab zrak, 
teža dela, življenjska nevarnost) višje, 
vedeti pa je treba, da za tiste, ki jih ta 
posebnost dela ne zadene, niso upravi-

0 novi organizaciji ljudske oblasti
se moramo še pogovoriti

Veliko smo že govorili in pisali o 
reorganizaciji ljudske oblasti. Reorga
nizacija lokalnih organov oblasti, 
okrajnih in krajevnih ljudskih odbo
rov se že izvaja. Ko bodo za to spre
jeti zakoni, pa se bo začela izvajati 
tudi reorganizacija zveznih in republi
ških organov oblasti. Toda, čeprav smo 
o vsem tem, kakor že rečeno, veliko 
govorili in pisali, je najbrž še premalo. 
Tako so vsaj ugotovili na občnem zbo
ru republiškega odbora sindikata usluž
bencev državnih ustanov Slovenije.

Eden o<l delegatov je dejal, da nas 
prve izkušnje pri reorganizaciji lokal
nih organov oblasti opozarjajo na to, 
da ponekod aparat v ljudskih odborih 
v tej zadnji reorganizaciji ne vidi kva
litetnih sprememb našega gospadrske- 
ga in političnega življenja. Precej so 
ponekod govorili o tem, kakšen naj bi 
bil obseg občine, le prevečkrat pa so 
ob tem razpravljanju pozabili pojasnje
vati, zakaj moramo novo upravno pod
ročno razdelitev sploh uvesti in kaj 
nam bo ta v zvezi z novim gospodar
skim sistemom prinesla. Skratka, neka
terim ljudem je še vse premalo pojas
njeno bistvo reorganizacije organov 
ljudske oblasti. O tem bi si morali 
biti predvsem na jasnem uslužbenci 
okrajnih ljudskih odborov in usluž
benci na občinah. Vendar vse to še ni 
zamujeno. Še imamo priliko, da stor
jene napake popravimo.

Umesten je bil predlog enega od de
legatov, da naj bi sindikalne organiza
cije uslužbencev pri ljudskih odborih 
pripravile vrsto predavanj o novem si
stemu ljudske oblasti. Tu naj bi bila 
predvsem pojasnjena vsebina reorga
nizacije, dolžnosti in pravice oblastve
nega aparata. Člani sindikata bi bili
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torej dolžni temeljito preštudirati 
predvsem pojasnjena vsebina reorga- 
borih, v kolikor to še niso storili.

Res dobro se bo t reba pomeniti, 
kakšne pravice in dolžnosti bo imel 
oblastveni aparat. Še bodo pojavi, da 
si bodo nekateri ljudje lastili več pra
vic, kakor pa jim jih gre. Prav gotovo 
bodo tu ali tam nepravilni odnosi po
sameznikov nasproti proizvajalcem. 
Skratka, birokratizem bo poskušal po
ganjati korenine, kjer koli se bo le 
dalo. Proti vsemu temu se bo treba 
boriti. Sindikalne organizacije usluž
bencev pri ljudskih odborih so prve 
poklicane, da vzgajajo svoje člane, da 
že v kali zatrejo kakršno koli samo
voljo posameznikov, da skrbijo za 
strokovno izobrazbo ter politično in 
ideološko razglednost svojih članov. 
Seveda pa to ni dolžnost samo sindi
kata uslužbencev državnih ustanov. 
Tudi ostale sindikalne organizacije so 
dolžne svojemu članstvu pojasnjevati 
vse naše družbene spremembe, se boriti 
za uveljavljanje socialistične demokra
cije in grajati kakršno koli samovoljo, 
ki se bo verjetno pokazala tudi pri po
sameznih uslužbencih okrajnih ali ob
činskih odborov.

Tesno sodelovanje vodstva sndikal- 
ne organizacije, podjetja ali ustanove 
je vsepovsod potrebno. To se je poka
zalo tudi pri prevedbah državnih 
uslužbencev. Kjer je bilo sodelovanje 
že doslej dobro, tam tudi nimajo kakš
nih neprijetnosti in prevedbe so dobro 
izvršene, kjer pa je bilo sodelovanje 
pomankljivo, bodo potrebne prav go
tovo tudi temeljite, revizije. Bili so 
takšni pojavi, da so se se sindikalni 
odborniki pri prevedbi zavzemali za 
posameznika, naj bi bil uvrščen v čim 
višje zvanje, in so ponekod celo za
tisnili oči, če so temu ali onemu nekaj 
let službe, ki je sicer ni imel, ob pre
vedbi primaknili. Nasprotno pa je bilo 
le malo primerov, da bi se sindikalni 
odborniki Borili proti takšnim nepra

vilnostim in jih grajali. Nekateri sin
dikalni odborniki so mislili celo tako, 
da je prevedba samo stvar prevedbene 
komisije in da se to ne tiče izvršnih 
odborov podružnic, ter so o tem le 
malo razpravljali na sejah ali sestan
kih. Na okrajnem ljudskem odboru 
Ljubljana-okolica so imeli prevedbo 
celo za strogo ta jinstveno stvar.

Tudi pri premeščanju uslužbencev 
sindikalne organizacije niso povsod do
volj sodelovale. Pri zadnji reorganiza
ciji na področju Maribora so na primer 
odpustili 32 uslužbencev, sindjkalna 
organizacija pa je za to zvedela šele 
tri dni preden so dobili uslužbenci od
ločbe | o prenehanju službenega raz
merja v roke. Vendar je sindikalna or
ganizacija zahtevala, da je treba vsem 
uslužbencem poiskati zaposlitev, kar se 
bo tudi uresničilo.

Predsedstvo novoizvoljenega repu
bliškega odbora je na svoji prvi seji 
že razpravljalo o nalogah, ki jih je 
nakazal občni zbor. Med drugim so go
vorili tudi o pomanjkljivostih pri pre
vedbi. Na seji predsedstva so sklenili, 
da bodo opozorili vse sindikalne orga
nizacije naj vestno sodelujejo pri re
viziji dosedanjih prevedb uslužbencev. 
Prav tako pa naj sindikalne organiza
cije tesno sodelujejo z novo osnovani
mi personalnimi komisijami in poskr
bijo, da bodo v personalnih komisijah 
ljudje, ki so dobro seznanjenj s prav
nimi predpisi. Predsedstvo misli pred
lagati tudi, naj bi bil sestavljen organ, 
ki bi odločal o odpustitvah ali preme
stitvah, da bi bili uslužbenci državnih 
ustanov prav tako zaščiteni kot so za
ščiteni delavci in uslužbenci v pod
jetjih pri morebitnem odpuščanju. Re
publiški odbor pa misli v sodelovanju 
z Društvom pravnikov prirediti tudi 
vrsto predavanj v okrajnih središčih o 
reorganizaciji ljudskih odborov in po
menu reorganizacije. Predavanja naj bi 
bila v okviru ljudskih univerz.

čene, zlasti ne za pisarne, delavnice, ga
raže itd., ker zanje pogoji dela niso prav 
nič drugačni kot v sosednem podjetju. 
Tu pri teh vprašanjih pa jamski rudar
ji niso bili dovolj delovni in pozorni.

Posebej so obravnavali vprašanje de- 
putatnega premoga. Ta premog mora 
rudnik plačati iz plačnega fonda ter je 
vprašanje ali naj rudarji še naprej pre
jemajo premog kot deputat, ali naj do
bijo več plače in premog, ki ga da rud
nik, potem sami plačajo. Pravilno je, 
da dobi vsak zaposlen enako količino 
premoga ne glede na to ali je samski 
ali poročen, ker je to pač del plačnega 
fonda. Tistim, ki premoga ne vzamejo, 
je dolžno podjetje izplačati protivred
nost v denarju. Le tako ne bo nihče 
izkoriščan iz skupnega fonda plač. O 
tem naj se podružnice pogovorijo z de
lavci.

Govorili so še o pokojninah, rentah, 
če kdo poklicno obnemore, o skrajša
nju delovne dobe za penzijo itd. Občni 
zbor je zadolžil novo predsedstvo Re
publiškega odbora rudarjev, da rešuje 
sprejete sklepe.

Slovenski rudarji, ki bodo letos do
segli 7 % večjo proizvodnjo in bodo 
ustvarili nad 8 milijard narodnega do
hodka, tudi stalno z delom dokazujejo 
svojo zrelost in predanost socialistične
mu napredku. Dobra sindikalna organi
zacija s politično in ideološko razgle
danimi odborniki, bi rudarjem morala 
dati več pomoči in vzgoje, da bodo po
stali v svoji okolici — v komunalni 
upravi, v občini — res revolucionarni 
m odločujoči faktor.

Uspehi in pomanjkljivosti 
delavskih svetov v živilski 

industriji
Delavski sveti v podjetjih živilske in 

tobačne industrije Slovenije so lani brez 
dvoma dosegli precejšnje uspehe. Skr
beli so za dvig proizvodnje, utrditev de
lovne discipline, boljšo organizacijo de
la, razpravljali so o bilancah, investici
jah, finančnem poslovanju itd. 1 ako so 
ugotovili na občnem zboru Republiške
ga odbora sindikata delavcev in usluž
bencev živilske in tobačne industrije 
Slovenije. Vendar so k tej ugotovitvi 
dodali še to, da bodo morali letos de
lavski sveti izboljšati svoje delo. še 
bolj bodo morali skrbeti za donostnost 
svojih podjetij in odpraviti marsikakš
no pomanjkljivost, ki je lani zavirala 
boljše delo.

uspehi bi bili lahko večji, če bi se 
za upravljanje podjetja zanimali prav 
vsi člani delavskega sveta in tudi vsi 
ostali delavci. V nekaterih podjetjih so 
delavski sveti prepuščali upravljanje 
strokovnjakom in direktorjem. Ij so si
cer ponekod zavzemali pravilno stališče 
pri reševanju gospodarskih nalog, ven
dar upravljanje gospodarstva odslej ni 
več zaupano posamezniku, temveč ko
lektivu kot celoti oziroma delavskemu 
svetu. Tudi to se je dogodilo, da so po
nekod člani delavskega sveta reševali 
gospodarske naloge preveč strokovnja
ško, ozko in popolnoma ločeno od na
šega splošnega gospodarskega položaja. 
Zasedanja bi bila lahko marsikje boljša, 
če bi se člani delavskih svetov nanj bo
lje pripravljali in če ne bi imeli vodilno 
besedo na zasedanjih tudi vodilni možje 
v podjetjih. ,

Delavski svet podjetja »Mlin« iz 
Ljubljane pa niso kaj preveč pohvalili 
na občnem zboru. Delavski svet se je 
od svojih volitev sestal le enkrat. Kako 
je upravljal s podjetjem, nam pove en 
sam podatek. V enem samem mesecu so 
v podjetju porabili za 270.000 dinarjev 

■ električne energije. S pravilno zaposlit- 
I vijo delavcev pa bi jo lahko tretjino 

prihranili. Del krivde za takšno delo 
delavskega sveta nosi tudi tamkajšnja 
sindikalni organizacija. Prav nič ni po
magala delavskemu svetu, svoje člane, 
ki so v delavskem svetu, pa ni opozar
jala na vestno opravljanje dolžnosti.

Da, tudi v sindikalnih organizacijah 
bo treba marsikaj spremeniti. Odpraviti 
bo treba komodnost nekaterih sindikal
nih odbornikov in delavcem še bolj po
jasnjevati, kaj hočemo doseči z novim 
gospodarskim sistemom. Tudi z oseb
nostmi bo treba marsikje prelomiti. Kaj 
takšnega se ne sme več dogoditi, kot se 
je dogodilo v sindikalni podružnici 
»Mlin«. Tam je predsednik pustil vse 
delo v podružnici zaradi svojega oseb
nega in ozkega gledanja na tarifne po
stavke. Videl je le sam sebe kot obra- 
tovodja, pozabil pa je, da je njegova 
vloga kot predsednika sindikalne orga
nizacije mnogo širša, da je odgovoren 
za pravilno pojasnjevanje tarifne poli
tike vsemu kolektivu.



Ni dobro, če vse delo sloni 
le na predsedniku, tajniku 

in blagajniku
Preteklo nedeljo dopoldne je bil v 

dvorani industrijske šole v Rušah občni 
zbor Krajevnega sindikalnega sveta. 
Razen dobrih strani dela Krajevnega 
sindikalnega sveta so bile na občnem 
zboru iznešene tudi nekatere slabosti.
Izvoljeni člani Krajevnega sindikalnega 
sveta so prevalili težo dela na ramena 
predsednika, tajnika in blagajnika. Ti

J.& Aaziučl krajev nam pCiejo
Uspehi mariborskih delavskih knjižnic

seveda niso mogli vsega izvršiti tako, 
kakor bi bilo treba. Nekatere sindikal
ne podružnice so tudi premalo skrbele 
za vključevanje delavcev s sindikalno 
organizacijo. Pri podjetju Gozdne ma- | 
nipulacije je še vedno polovico članov 
kolektiva izven sindikalne organizacije.

Izvršni odbor Krajevnega sindikal
nega sveta je lani pripravil nad 10 po
svetovanj tajnikov in predsednikov po
družnic. Nekatere sindikalne podružni
ce so pri izdelavi tarifnih pravilnikov 
podcenjevale pomoč, ki bi jo lahko do
bile pri Krajevnem sindikalnem svetu. 
Ob zaključku občnega zbora so člani 
sklenili, da bodo morali letos drugače 
delati. G. G.

Pogosto beremo v naših časnikih o 
delu in uspehih raznih skupin sindikal
nih kulturno umetniških društev. V teh 
člankih pa je le redko beseda o dejav
nosti knjižnic v društvih in sindikalnih 
podružnicah. Zato sem se odločil napi
sati nekaj besed o delu delavskih knjiž
nic v Mariboru.

Najpomembnejša med 12 ljudskimi 
knjižnicami v Mariboru je delavska 
knjižnica, razen te pa poslujeta še dve 
javni sindikalni knjižnici: v Tovarni 
avtomobilov in v Opekarni Košaki. Te 
tri knjižnice so pokazale v prvem tro
mesečju letošnjega leta naslednji uspeh:

V delavski knjižnici, ki ima skoro 
12.000 knjig, je 6204 bralcev izposodilo 
17.985 knjig. Knjižnica v tovarni avto
mobilov je od svojih 1886 knjig izposo
dila 1152. Knjižnica v opekarni Košaki 
pa od 790 318 knjig.

tiradilelil gošfanlshe lekicroe nagraienl
Graditelji novih Raven, velikih dvo

ran jeklarne in nove ravenske gimnazije, 
so pred dnevi prejeli od Sveta za indu
strijo in gradnje in Centralnega odbora 
sindikata gradbenih delavcev diplomo 
in nagrado. Odslej nosijo guštanjski 
»gradisovei« naslov zaslužnega kolekti
va v FLRJ. Kako so dosegli takšne 
uspehe, da so prejeli to visoko odliko
vanje?

O tem ve povedati šef guštanjskega 
gradbišča Jože Lipovec. Takole pravi; 
»Naše življenje tu na čečevski planoti, 
novi gimnaziji in doli v železarni je 
silno pestro. Vsak človek mora biti mož 
na svojem mestu. Izostankarjev nimamo 
več. Nekaj jih je kolektiv sam izločil 
iz svojih vrst. Storilnost dela narašča 
in organizacijo dela smo izboljšali. Naš 
delavski svet in upravni odbor — stari 
in novi — sta dala veliko koristnih 
napotkov za delo. Tudi sindikalna or
ganizacija je s svoje strani precej pri
pomogla, da smo dosegli zaželjene uspe
he pri gradnji. V marcu smo nagradili 
38 udarnikov, devetim smo pripeli na 
prša bronaste značke. Med odlikovanci 
je tudi predsednik delavskega sveta Ni
kola Novak. Pri nas je še veliko tako 
požrtvovalnih delavcev, kakor so udar
niki — odlikovanci«:.

Res, po zaslugi teh in še neštetih 
drugih pridnih gradbincev v Guštanju 
izgublja naselbina svoje zastarelo lice 
in dobiva obliko modernega industrij
skega, premišljeno urejenega mesteca. 
Gimnazija ho verjetno z vsemi svojimi 
razredi in paralelkami odprta že v no
vem šolskem letu.

Kaj delajo sedaj guštanjski gradbin
ci? Stanovanja pripravljajo za fužinar- 
je. V 36 dvosobnih in 24 trisobnih sta
novanjih se bodo že letos vselile dru
žine. V poslopju za samce pa bo dobilo 
140 samcev lepe sobice. Še letos mislijo 
na Čečevju dograditi Dom kulture z 
restavracijo in kavarno.

Največ dela in skrbi imajo gradbinci 
seveda z gradnjo nove jeklarne. 124 m 
bo dolga. Na levem bregu Meže bo ure
jeno skladišče starega železa. Za 72 m 
bodo podaljšali žerjavno progo. Pri
pravljajo že tudi odpremno skladišče, 
s čimer bodo zmanjšani stroški železar
ne. V juniju bodo gradbinci začeli z 
gradnjo nove transformatorske postaje 
in z gradnjo modelnega skladišča. Skla
dišče bo imelo 5 nadstropij. Za vse to 
bodo potrošili okrog 360 do 400 milijo
nov dinarjev. Seveda z materialom ne 
razmetavajo. Niti pol metrske deske ne 
vržejo za kurjavo, kar se je poprej do
stikrat dogodilo. Vse, kar koli se da" 
porabiti, porabijo, samo da bi čim več 
prihranili. Tako torej živijo in delajo 
guštanjski gradbinci, ki s svojim po
žrtvovalnim delom spreminjajo lice tega 
kraja. Marija Hriberšek

Predvojna delavska knjižnica je iz
posodila v svojem največjem vzponu 
leta 1937. v prvem tromesečju 12.330 
knjig, imela pa je okrog 12.000 knjig. 
To je zgovorna in poučna primerjava, 
ki nam dokazuje, kako si naši delovni 
ljudje žele dobre knjige, obenem pa je 
prepričljiv prosvetni barometer želje 
naših ljudi, da se izobrazijo. Zapišemo 
naj še to, da je mariborska delavska 
knjižnica izposodila v prvih treh me
secih letošnjega leta skoraj polovico 
vseh prečitanih knjig v našem mestu.

Knjižnice imajo še nekatere sindikal
ne podružnice, toda le za svoje člane. 
Med najdelavnejšimi je knjižnica sindi
kata uslužbencev mestnih lekarn, ki 
ima 313 knjig. Ta knjižnica je lani iz
posodila 350 knjig in dokupila 50 novih 
knjig. V tovarni umetnih brusov imajo 
146 knjig in okoli 40 bralcev. Sindikat 
poštarjev ima 350 knjig, ki jih pa ne 
izposojuje, ker jih je namenil za svoj 
počitniški dom na Pohorju. Sindikat 
uslužbencev Splošne bolnice ima 368 
knjig, sindikat delavcev in uslužbencev

komunalnih podjetij 194 in industrije 
lesnih proizvodov 200 knjig. Zelo zane
marjena pa je knjižnica sindikalnega 
kulturno umetniškega društva »Maks 
Durjava«, ki knjig sploh ne izposojuje.

Kakor vidimo, uspešno delujejo pred
vsem javne sindikalne knjižnice, ker 
poslujejo redno in imajo širok krog 
bralcev. Sindikalne knjižnice, ki izpo
sojajo knjige samo članom svojih po
družnic in poslujejo v večji meri precej 
neurejeno, pa imajo manjši uspeh.

Milan Kerin

Člani sindikalne podružnice »Ilirija« 
so obiskali grobove talcev v Dragi 

pri Begunjah

Na Izletu smo bili
Sončno jutro je bilo, ko je brzel 

Putnikov avtobus proti Gorenjski. Par
tizanske in narodne pesmi smo prepe
vali, veselili smo se, ker smo vedeli, da 
bomo ta dan videli našo lepo Gorenjsko 
in obiskali slovenskemu ljudstvu pri
ljubljene kraje.

V Kranju smo se ustavili blizu sta
rega pokopališča. Obiskali smo grob 
našega velikega pesnika Franceta Pre

Delavska knjižnica v Mariboru

Lep napredek delavskega kulturnega društva
Delavsko kulturno društvo »Tone cije. Že vsa leta po osvoboditvi pa 

Čufar« na Jesenicah že vsa leta po I smo Jeseničani pogrešali godalni ali pa 
osvoboditvi marljivo deluje in doseglo salonski orkester, ki ga do sedaj nika- 
je že nekaj zavidanja vrednih uspehov.
Društvo ima 8 različnih sekcij, med ka
terimi so najboljše pevsko-glasbene sek-

To je stari del Guštanja. Na čečevski planoti pod Uršljo goro pa že stanujejo 
delavci v številnih novih stanovanjih, ki so jih zgradili delavci »Gradisa«

kor ni bilo mogoče ustanoviti. Dirigen
tu godbe na pihala, tovarišu Radotu 
Kleču pa je z velikim trudom in po
žrtvovalnostjo končno uspelo organizi
rati tudi ta tako zelo pogrešani godalni 
orkester. Ob sodelovanju gojencev je
seniške glasbene šole in znanih jeseni
ških godbenikov, se je predstavil Jese
ničanom na slavnostni akademiji v po
častitev Titovega rojstnega dne z nekaj 
dobro pripravljenimi godbenimi točka
mi. Čeprav je orkester pričel z rednim 
študijem šele pred tremi meseci, je po
kazal na tem svojem prvem nastopu 
prav lep uspeh. V njem so sami izbrani 
godbeniki, ki jih na Jesenicah ni malo. 
Nastopili so s takšno gotovostjo in do
vršenostjo, da zaslužijo vse priznanje. 
Tako so dobile Jesenice nov .orkester, 
kulturno društvo »Tone Čufar« pa novo 
skupino, ki ji prav gotovo na vsem 
Gorenjskem ni enake. Led je prebit.

V KONJICAH SO SE PRIPRAVILI 
NA »TEDEN MATERE IN OTROKA« 

Mestni odbor Osvobodilne fronte in 
AFŽ v Slov. Konjicah se je ob sodelova
nju z ostalimi množičnimi organizaci
jami že dalj pripravljal na proslavo 
»Tedna matere in otroka«. V Konjicah 
bo prireditev, razen tega pa bodo še 
predavanja o vzgoji otrok. Članice AFŽ 
bodo obiskale revnejše družine z večjim 
številom otrok. Proslave in prireditve 
bodo tudi v okoliških vaseh, podjetjih 
in tovarnah. V. L.

šerna. Njegovo življenje je bilo težko, 
od vseh želja v življenju se mu je iz
polnila le ena — da v zemlji domači mu 
truplo leži. — Petletna Tatjanca, Sonji- 
ca in Janezek so položili na grob šopek 
rdečih nageljnov, povezanih s slovensko 
zastavo z napisom: — Velikemu pesni
ku in mislecu — kolektiv Tovarne »Ili
rija« Ljubljana.

Pot nas je peljala naprej v Drago 
pri Begunjah. Naš predsednik sindikal
ne podružnice tovariš Tine je nosil ve
nec. Domačini so uganili, da hočemo 
obiskati grobove talcev. V Dragi smo 
položili vence na grobove talcev v znak 
priznanja za vse, kar so storili za našo 
svobodo.

Nazaj grede razgovor nikakor ni pri

šel do veljave. Vsak je mislil na padle 
tovariše in tovarišice. Živahnejše raz
položenje je bilo šele, ko smo obiskali 
rojstno hišo Franceta Prešerna. Ogle
dali smo si še hidrocentralo Moste in 
po slikoviti Vintgarski soteski prišli na 
Bled. V večernem mraku smo se z Bleda 
vrnili domov. Lepotu jezera s svojo oko
lico nas je očarala. Dobre volje smo se 
vrnili v Ljubljano in sklenili, da bomo 
še večkrat skupno odšli na izlet, od ka
terega ima človek res veliko, saj pre
živi dan v prirodi in tovariškem razpo
loženju. Miro

ZA TITOV 60. ROJSTNI DAN
Tudi v Slov. Konjicah in krajih v 

gornji Dravinjski dolini so prav slo
vesno proslavili 60. letnico rojstva na
šega maršala Tita. Konjičani so se v 
soboto zvečer zbrali v mladinskem do
mu k slavnostni akademiji. O delu in 
liku borca-komunista tovariša lita je 
govoril ravnatelj gimnazije Jože Novak. 
Dijaki nižje gimnazije so imeli več re
citacij, pevski zbor dijakov pa je zapel 
nekaj pesmi. Pela sta še ženski in me
šani pevski zbor.

Več sto ljudi iz Zreč in okolice je 
priredilo v soboto zvečer povorko z 
bakljado. Po govoru sekretarja občin
skega komiteja KPS tovariša Korošca so 
okrog kresa peli narodne in partizanske 
pesmi.

Delavci in uslužbenci lesnoindustrij
skega podjetja iz Slov. Kopjic pa so v 
nedeljo obiskali Titovo rojstno vas Kum
rovec. Bili so tudi na proslavi, ko so na 
Bizeljskem odprli zadružni dom.
DELAVCI LITOSTROJA SO PROSLA

VILI TITOV ROJSTNI DAN
Sindikalna podružnica delavcev in 

uslužbencev Titovih zavodov Litostroj 
in organizacija OF terena Litostroj je 
priredila v petek 23. t. m. oh 20. uri 
zvečer svečano akademijo na čast 60. 
rojstnega dne maršala Tita.

Akademija je bila v veliki dvorani. 
Program je bil dobro pripravljen. So
delovala je mladinska godba industrij
sko kovinarske šole Litostroja. Pevski 
zbor delavskega kulturnega društva Li
tostroj je zapel več narodnih ni parti
zanskih pesmi, razen tega pa so člani 
društva recitirali nekaj recitacij.

Jeseniško Društvo inženirjev in tehnikov 
skrbi za strokovno izobrazbo železarjjev

Razen številnih strokovnih tečajev, 
ki so v železarni Jesenice, skrbi za 
strokovno izobrazbo jeseniških železar- 
jev tudi Društvo inženirjev in tehnikov. 
Društvo prireja vsako sredo zvečer v 
gledališki dvorani delavskega doma pri 
»Jelenu« redna strokovna predavanja. 
Razen predavanj predvajajo tudi stro
kovno znanstvene filme s svojim kino
projektorjem. Člani Društva inženirjev 
in tehnikov pa so dali tudi pobudo za 
ustanovitev podružnice Društva varil
cev. .

Pretekli petek je bil ustanovni ob
čni zbor podružnice Društva varilcev. 
Na občni zbor je prišlo 70 strokovnja
kov in podpredsednik društva docent 
dr. ing. Marinšek iz Ljubljane. V odbor

so bili med drugimi izvoljeni inž. Leo 
Knez, inž. Vilko Čižman, Avgust Rav- 
hekar in drugi. Dr. ing. Marinšek je 
imel na občnem zboru predavanje z 
naslovom: »Napredek v varjenju kon
strukcij v svetu in pri nas«. Predavanje 
ie bilo spremljano s skioptičnimi sli
kami.

Novoustanovljeno društvo je za že
lezarno Jesenice, ki ima samostojni od
delek varilne žice, zelo pomembno. Šte
vilni strokovnjaki, ki sedaj delajo pri 
izdelovanju elektrod »Bled«, »Planica«, 
»Savica« itd. se bodo pri razpravah in 
predavanjih, ki jih bo društvo prire
jalo, seznanjali z najmodernejšimi me
todami varjenja.

Polde Ulaga

F. Svetek:

ZlPiShl IZ DELOVANJA DELAVSKIH 
KIILIURNIH ORGANIZACIJ SLOVENIJE

(Nadaljevanje)

Prvotno ie nameraval Levstik po- če bi se v narodni stranki tako uredilo,
setiti tri najbolj vidne delavske vodi
telje: Železnikarja. Regalija in Šturma. 
Namenil se je z njimi porazgovoriti o 
razmerah, ki so nastale v javnem živ
ljenju. Predlagati jim svoj načrt glede 
enotnega nastopa vseh zdravih ljudskih 
sil in glede ustanovitve časopisa, ki naj 
bi celotno akcijo podpiral.

Po opisu pisca knjige: »Pogine naj 
pes!« (str. 1013—1018) se je zglasil Lev
stik najpreje pri Jožetu Regaliju, mi
zarskem mojstru na Sv. Petra cesti. Že 
po kratkem razgovoru z njim je pa 
spoznal, da ima Regali z delavskim 
društvom povsem drugačne namene, ka
kor bi se moglo to videti na prvi po
gled. Regali je bil v stvari užaljen agi
tator narodne stranke, kateri je zamer- 
jal, da ga pozna le takrat, kadar rabi 
agitatorje za volitve. Ne povabi pa ga 
k soodločevanju v drugih zadevah, Ki 
jih stranka obravnava. Levstiku razloži 
svojo zadevo takole: »Mi smo za kr
ščanski družbeni red in hočemo obraniti 
obtniški in kmetski stan nasilja kapi
tala in inteligence. A tudi moderna so
cialna demokracija se nam zdi nevarna. 
Družimo se z Železnikarjem in drugimi 
njenimi oznanjevalci samo zato, da laže 
strahujemo kadete (intelektualce) in 
oviramo demokrate v njihovi agitaciji 
med delavci«.

Na očitek Levstika, da izgloda, da 
se ne more odločiti ali bi ostal v na
rodni stranki, ali se pridružil delavcem, 
•ugovarja Regali: »Nisem prekocuh in

da bi človek lahko dobil pošteno pomoč 
in zasluženo čast, se ne bi več pulil 
za zvezo z delavci«.

Seveda je moralo Levstika, ki je bil 
v svojih nazorih glede politične pošte
nosti morda še preveč pedanten, tako 
stališče silno revoltirati. V takem raz
položenju je odšel k Železnikarju.

Prvo, kar je opazil na obisku pri 
Železnikarju, je bila velika, živahna po
doba, obešena na steni. Na sliki je bila 
predočena peščica ljudi, stisnjena k ne
kemu ozidju. Od vseh strani se je dvi
galo proti nji vojaštvo z nasajenimi ba
joneti, kakor da bi jo hotelo pribiti k 
steni. »Poslednji boj Komune na pari
škem pokopališču«, pojasnjuje sliko Že
leznikar.

Uvodoma poskuša Levstik razložiti 
svoje poglede na politični položaj. Vlad
ne mogotce, Taaffe-ja in njegovega 

j ljubljanskega opričnika Winklerja dol
ži, da sta do kraja pokvarila slovenske 

! politične može. Lisjaka sta jim napra- 
| vila skomine po oblasti in preden so se 
| zavedli, se je razkadila navidezna na- 
I rodna enotnost in naenkrat so se za- 
I vedli tudi slepci, da niso narod za ma- 
I lenkosti se lasajoči liberalci in konser- 
, vativci (klerikalci), temveč široke plasti 

ljudstva.
Tu vpade Železnikar s stisnjenimi 

čeljustmi: »Samo pogumni poedinci, go
spod Levstik, ki si drznejo maščevati 
krivice vseh zasužnjenih ljudi. Kaj ho- 

I čete z množico! Samo drzni maščevalci. 
1 samo anarhisti... 1«

»Ne razumem vas« vzklikne Levstik.
»Na shodih ste drugače govorili. Jaz 

sem zrastel iz ljudstva in vem, kakšne 
tvorne moči so v njem. Obuditi in raz
vezati jih je treba, pokazati smer in 
cilj in svet bo zadihal v novem živ
ljenju.«

Na to Železnikar: »Ali res mislite, 
da bo gospoda spustila ljudstvo iz rok. 
da ga boste Vi obujali in organizirali? 
Socialno-demokraške sanjarije!« — »Po
slušajte« je rekel nekoliko mirneje: »Mi
slim, da ste pošten človek. Vaš obraz 
ali kaj vem kaj, me je zmotilo, da sem 
povedal več, ko je bilo treba. Naj bo! 
Povem še tole: Oblastnike je treba 
ustrahovati, a ne s pisanjem in govo
ričenjem, temveč z dejanji. Premagati 
in uničevati jih je treba, dokler jih ne 
obide toliki strah, da jim padejo vajeti 
same iz rok ...«

V stvari se je Levstik prepričal, da 
Železnikar ni to kar govori po agita
cijskih shodih, temveč da je anarhist in 
mu drugo služi le za kamuflažo za 
»direktno akcijo«, kakor so anarhisti 
nazivali svojo teroristično delavnost.

Na Levstika, ki miselnosti te vrste 
ljudi ni mogel poznati, so te ugotovitve 
porazno vplivale. Saj od takrat ni več 
iskal izhoda v tej smeri. Še več, od te 
dobe se je vedno bolj izločeval iz druž
be in se zapiral v samega sebe. Dejan
sko pa stališče Železnikarja za tisto 
dobo ni bilo prav nič izredno. Iz zgo
dovine delavskega gibanja vemo, da je 
bila ta struja v tistem času po vsem 
svetu zelo močna.

Sociološka anp.Iiza takratnih razmer 
nam kaže, da drugače tudi ‘biti ni 
moglo. Vzrokov za nezadovoljstvo med 
delavci je bilo več ko preveč. Podjetja 
so imela sijajno konjunkturo. Dobički 
so se gromadili iz leta v leto. Bili so 
taki, da so novoustanovljena podjetja

že v nekaj letih prinesla toliko dobič
kov, kolikor je znašala celotna njihova 
osnovna glavnica.

Delavske plače na drugi strani pa 
mizerne, da ni moglo biti govora o člo
veka dostojnem življenju delavskih dru
žin. Delovni čas 14, 16 ur. Na eni strani 
se je vidno kopičilo bogastvo, na drugi 
pa vidno širilo siromaštvo, bedo in 
obup. In ob tej ugotovitvi dejanskega 
stanja nastane sedaj vprašanje, kakšen 
izhod je bil mogoč za ono, ki so po sili 
prirode, morali biti s takim stanjem do 
skrajnosti nezadovoljni?

Po naravi stvari bo vsak odgovoril, 
da bi bil edin uspešen izhod v skupnem 
nastopu tistih, ki so bili v tem obupnem 
položaju. To se pravi v organizirani 
akciji v podjetjih.

’ Toda ta je bila zopet od strani dr
žavne oblasti najstrožje prepovedana. 
In kako ukiniti to prepoved? Kako iz- 
vojevati pravico do koalicije, do združe
vanja, organiziranja in pravico do be
sede, da državna oblast ukine zakone, 
ki vse to prepovedujejo, in dobiti za
kone, ki bodo vse to dovoljevali?

Ko so delavci o vsem tem razmišlje- 
vali in poskušali na vse mogoče načine 
najti iz teh razmer izhod, so morali 

riti prej ali slej do prepričanja, da za- 
onitega izhoda sploh nimajo. Morali 

so uvideti, da je železni mezdni zakon 
tako ustoličen, da zakonitega izhoda ni.

In ko so enkrat to ugotovili, so naj- 
bistrejši med njimi šele prav precenili, 
kakšno nagrado je dobil proletariat za 
pomoč meščanstvu, da je premagalo 
svojega nasprotnika, fevdalce. Brez po

moči proletariata bi meščanska revolu
cija že na svojem izvoru v Franciji še 
dolgo ne zmagal. Toda komaj so se 
meščani dobro ustoličili, že so iskali 
koalicijo s preostanki plcmištva proti 
delavstvu. Državo, ki se je v modernem 
smislu besede šele prav konstituirala, 
so v dobrih dveh desetletjih tako omrt
vičili in oslabili, da je prav ta nemoč 
izvabila Pruse na pohod v Pariz.

Meščani so bili pripravljeni za ceno 
svojih privilegijev žrtvovati tudi ponos 
Francije — Pariz. Proletariat se je uprl. 
Prevzel je obrambo Pariza in presenečal 
svet s čudom svojega junaštva in po
žrtvovalnosti. In ko po dolgoletni blo
kadi podleže lakoti, ga združeno me
ščanstvo in plemiči ob odobravanju 
pruske soldateste pobije ko garjevega 
psa!

Tudi v Avstriji ni bilo dosti drugače. 
Revolucijo na Dunaju reši prav prole
tariat, ko v odločilnem trenutku — ko 
se nagiba zmaga že na stran okoli ce
sarja združenega fevdalstva — naskoči 
dvor in državno orožarno, ter odloči 
zmago v korist meščanstva.

In plačilo za to herojstvo: Koalicija 
meščanstva s preostanki fevdalcev 
proti delavstvu. Režimi »Bacha« in 
sličnih!

Po taki predzgodovini, razpoloženje 
delavstva ni moglo biti drugačno, kakor 
je bilo. To razpoloženje so prenašali 
potujoči obrtni pomočniki iz kraja v 
kraj. Zanesli so ga tudi v Ljubljano, 
Trst, Maribor. Celje in sploh vse kraje, 
kjer je bilo količkaj obrti, industrije ali 
vsaj prometnih naprav.
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Negujmo nallepgo značilnost nage flemohracife
SKRB ZA ČLOVEKA
(Nadaljevanje s 1. strani)

MISLITI BI BILO TREBA NA
USTANOVITEV VRTCEV Z\ 

PREDŠOLSKE OTROKE
Ko govorimo o problemih laposlenih 

zena, se moramo predvsem ozirati na za
ščito žena-mater. Statistični podatki ka
žejo, da_ ponekod žene ne izkoristijo ves 
porodniški dopust, ki jim po uredbi pri
pada. Največ ga izkoristijo žene pri nas 
v_ Sloveniji. Dolžnost sindikalnih podruž
nic je, da opozarjajo žene na njihove 
pravica. Predvsem pa naj skrbijo, da bo
do žene v času nosečnosti ali po porodu 
premeščene na lažje delo. Po zakonskih 
predpisih o zaščiti materinstva nosi težo 
dajatev socialno zavarovanje. Izjema sta 
le nadomestilo za 2 delovni uri, ko mati 
doji, razlika v plači, kadar je delavka 
premeščena na lažje delo, kar gre dose- 
daj na breme podjetja. Tovarišica Karde
ljeva je dejala, da je potrebno, da tudi te 
izdatke prevzame na sebe socialno zava
rovanje oziroma družbena skupnost. Zato 
se že pripravlja posebna uredba. Misliti 
pa bo tudi treba, ko bodo seveda za to 
dane možnosti, da bo imela žena-mati 
neglede na starost otroka skrajšani de
lovni čas.

Dokler so starši prispevali te malen
kostne zneske za vzdrževanje otrok v 
otroških jaslih in vrtcih se tudi niso do
volj brigali za poslovanje teh ustanov. S 
prehodom ustanov na samostojno finansi
ranje, so ponekod začeli te ustanove zapi
rati, čeprav je država sprejela na sebe 
skrb za investicije in plačevanje vzgbj- 
nega in zdravniškega osebja. Starši so od
slej še bolj zainteresirani za smotrno po
slovanje otroških ustanov in že tudi da
jejo _ pobude za ustvarjanje združenih 
otroških ustanov. Predvsem se je pove
čalo število otroških vrtcev, kakršni so 
bili že pred vojno v Sloveniji in ki so 
imeli pravzaprav šolski značaj, saj so se 

-V n"jih otroci vzgajali za prva šolska leta. 
Razširiti bi bilo treba vrtce in to pred
vsem za otroke od 4. do 7. let starosti.

OTROŠKI DODATEK JE NAMENJEN 
ZA VZDRŽEVANJE OTROK, NE PA ZA 

OSEBNE POTREBE STARŠEV 
Naša skupnost je prevzela precejšnje 

breme na svoja ramena s tem, ko dode
ljuje otroški dodatek tistim, kj so zanj 
upravičeni. Otroški dodatek je namenjen 
predvsem, da so otroci preskrbljeni z naj
osnovnejšimi potrebščinami, in da jih 
starši lahko šolajo. Slaba stran uredbe 

' o upravičenosti do otroškega dodatka je 
njena dokajšnja togost. Zaradi ostrega 
cenzusa in ko ima pravico do otroškega 
dodatka le tisti, ki nima večjih dohodkov, 
kakor 3000 dinarjev letno na člana dru
žine in kjer ta vprašanja lokalni organi 
le počasi rešujejo, se dogajajo tudi razne 
nepravilnosti. Ljudje prikrivajo zemljo, 
dohodke od zem-lje ali obrti, prepisujejo 
zemljo na druge osebe itd. Zato bi bilo 
treba misliti na spremembo uredbe o 
otroških dodatkih oziroma na spremembo 
cenzusa.

So starši, ki mislijo, da je otroški 
dodatek del njihovega zaslužka in zaito 
ga dostikrat tudi uporabljajo za svoje 
osebne potrebe, pijančevanje in podobno. 
Dolžnost sindikalnih organizacij, organi
zacij AFŽ in Društva prijateljev mladine 
bi bila, da poskrbijo za to, da bi bil 
otroški dodatek izplačan res tistemu, ki 
za otroka tudi skrbi, pa naj bo to mati, 
oče ali varuh. To pravico bi bilo treba 
organizacijam omogočiti. Sodišča bj mo
rala ostro kaznovati očete, ki ne skrbijo 
za svoje nezakonske otroke. Dolžnost 
družbenih organizacij je, da opozarjajo 
sodišča na malomaren odnos očetov do 
svojih otrok oziroma na izpolnjevanje 
dolžnosti do otrok.

POSKRBIMO.
DA BO ŽENA Z GOSPODINJSTVOM 

CIM BOLJ RAZBREMENJENA 
Eden od osnovnih vzrokov, ki vpliva 

na nizko produktivnost žen na njihovih 
delovnih mestih, je preobremenjenost v 
gospodinjstvu. Poročene žene, predvsem 
pa žene-matere morajo po končanem de-

Prvi maj na Japonskem. Na trgu pred cesarsko palačo se je v demonstracijah 
zbralo nad 10 000 delavcev, študentov in korejskih priseljencev, ki so se spo
padli z 2000 policaji. Delavci in študentje so bili oboroženi s kamenjem in 
z bambusovimi palicami, nabitimi z- žeblji. Policiji je uspelo demonstrante raz
gnati šele s solzilnim plinom. Na ulici je obležalo več mrtvih in 1545 ranjenih. 
To je bil najbolj krvav spopad na demonstracijah, ki jih je bilo na ta dan 

. 33 po vsej Japonski in v katerih je sodelovalo okrog 1 milijon Japoncev

Izdaja Republiški svet Zveze sindikatov za Slovenijo Predstavnik Jote Jurač Odgovorni 
urednik Roman Albreht. Tisk tiskarne »Ljudske pravice« v Ljubljani Naslov uredništva 
im uprave: Miklošičeva cesta 22 v Ljubljani — Dom sindikatov, telefon 45 38 in 50.31. 
Poštni predal 284. Račun pri podruinici Narodne banke v Ljubljani št. 604 90321 4. List 
izhaja vsak petek. Rokopisov ne vračamo. Mesečna naročnina 25 din, četrtletna 75 din, 

polletna 150 din in celoletna 300 din.

In v pod jetju ali ustanovi opraviti še vse 
domače posle. To je seveda velika obre
menitev za zaposleno ženo, kar tudi sla
bo vpliva na njeno zdravstveno stanje in 
delovno sposobnost. Zato je dolžnost nas 
vseh, da ženo-mater čimbolj razbremeni
mo njenih poslov v gospodinjstvu. Pove
čati bi bilo treba število pralnic, krpalnic, 
in podobnih delavnic. Treba bi bilo, da 
je teh ^delavnic čim več, ne samo za to, 
da so ženam takoj na uslugo, marveč tu
di za to, da z njihovo medsebojno konku
renco narašča kvaliteta uslug in da cena 
uslug čim bolj pada, tako, da se jih bodo 
lahko posiužile vse naše žene. Prav tako 
bi bilo potrebno skrbeti za to, da bj tr
govska mreža dostavljala življenjske po
trebščine ženam naravnost na dom, kot 
že to delajo nekatera podjetja v Ljublja
ni in Zagrebu. Položaj žene bi lahko iz- 
boljašala tudi prehrambena industrija s 
kvalitetnimi raznovrstnimi in cenenimi 
proizvodi. Prav tako pa tudi predelovalna 
industrija s tem, da bi izdelovala v čim 
večjem številu stroje, ki bi olajšali ženi 
njena, gospodinjska dela jn zmanjšali njen 
fizični napor. S tem bomo tudi dvignili 
delovno sposobnost žene.

ZA KAJ NAJ PREDVSEM SKRBIJO 
SINDIKALNE ORGANIZACIJE?

Ko je tovarišica Kardeljeva v svojem 
poročilu obrazložila položaj žene v našem 
gospodarstvu, se je dotaknila tudi vsako
dnevnega dela sindikalnih organizacij z 
ženami. Dejala je, da je prvenstvena dolž
nost . sindikalnih organizacij v tem, da 
skrbijo za isti ekonomski politični in kul
turo dvig žene-delavke. na kakršnem so 
že delavci. Pri nas žena ne sme v nobe
nem pogledu zaostajati in ne sme biti v 
podrejenem položaju. V kolikor pa je, no
sijo^ krivdo za to sindikalne in druge 
družbene organizacije,ki posvečajo ženam 
in njeni izobrazbi premalo pozornosti. 
Številne sindikalne organizacije obravna
vajo in rešujejo probleme žena-delavk 
preveč deklera-tivno. Posledica tega je, 
da žene ne vidijo v sindikalni podružnici 
svojega zaščitnika in pomočnika, in se v 
težavah na sindikalno organizacijo le ma
lokdaj obračajo. Od 7440 žena, ki so 
osebno izpolnile anketne liste, ali" se raz- 
govarjale s člani, ki so izvajali anketo, 
se je na sindikalno podružnico obrnilo le 
764 žen zaradi svojih osebnih problemov. 
Mestne sindikalne organizacije in tudi 
Centralni svet pa dobiva številna vpra
šanja, prošnje in pritožbe. Premalo smo 
še tudi poskrbeli, da bi bile žene pri
merno zastopane v izvršnih odborih po
družnic, v delavskih svetih ali upravnih 
odborih, ku 1 turncprosvetnih, fizkulturnih 
in drugih društvih.

Sindikalne in tudi mladinske organi
zacije še vse premalo skrbijo za osebno 
življenje svojih članov. Zato je v zad
njem času precejšnje število nezakonskih 
mater. To vprašanje je zelo resno in nanj 
bi morale z vso resnostjo gledati sindi
kalne in tudi ostale družbene organizaci
je. ^Predvsem bi morale nuditi" več po
moči mladim in neizkušenim ženam in 
še več delati na njihovem političnem, kul
turnem in moralnem vzgojnem področju. 
Kjerkoli so izvajali anketo, so žene zelo 
rade prišle na sestanke, kjer se . je ven
darle nekdo porazgovoril z njimi o vseh 
njihovih vprašanjih. Želele so še več 
takšnih razgovorov. Želijo tudi, da bi bilo 
v bodoče prirejenih več tečajev za kuha- 
nje, šivanje, vezenje, tečaje za splošno 
izobrazbo, zdravstvenih tečajev itd. To 
vse kaže, da žene želijo činivečjo kuitur- 
noprosvetno in ekonomsko izobrazbo. 
Dolžnost nas vseh je, da za to skrbimo.

Če bodo sindikalne organizacije raz
pravljale, o vseh teh vprašanjih in skr
bele za gospodarski, kulturni, prosvetni 
in politični razvoj ter za zdravje žena, 
potem bodo res oživotvarjale eno od naj
lepših značinoeti naše socialistične demo
kracije, to je skrb za delovnega človeka.

Ali si že poravnal 
naročnino?

------- 06 ko-Cui dogodkov-------
v phe.te.kiem tednu

OB 60. OBLETNICI ROJSTVA MARŠALA TITA — GOLJUFIJA, NE PA VOLITVE 
— POSLANICA INDIJSKIH SOCIALISTOV JUGOSLOVANSKIM NARODOM — 
V ZDA BO ODPOTOVALA DELEGACIJA JUGOSLOVANSKIH NOVINARJEV — 
NOVO SOVRAŽNO DEJANJE ITALIJANSKE VLADE - MARŠAL TITO POKRO 
VITELJ NAD LETALSKO ZVEZO - PISMO ČILSKEGA SENATORJA - SPO
RAZUM MED ZAHODNO NEMŠKO VLADO IN ZAHODNIMI VELESILAMI - 
»ČIŠČENJE« NA ČEŠKOSLOVAŠKEM - TRGOVINA MED KAPITALIZMOM IN 
FAŠIZMOM — ODPRTO PISMO BENEŠKIH SLOVENCEV - ZAHTEVE NEMŠKIH

DELAVCEV

Delovni ljudje Jugoslavije so sloves
no proslavili 60. rojstni dan svojega 
ljubljenega maršala Tita. Delovni kolek
tivi, zadruge, mesta, pokrajine, republi
ke, organizacije itd. so poslali s štafe
tami maršalu Titu pozdravna pisma in 
čestitke. Zastopniki delovnih kolektivov 
in organizacij so obiskali tovariša Tita 
in mu izročili darila. Na njegov rojstni 
dan pa so po vseh krajih naše domo
vine goreli kresovi; bile so proslave, 
mitingi, festivali, akademije, tekmova
nja in podobne prireditve.

Res — Tito —- to smo mi vsi. In ko 
smo proslavljali obletnico njegovega 
rojstva, smo proslavljali rojstvo nas 
vseh, vsega našega delovnega ljudstva, 
še posebej pa našega delavskega raz
reda. iz katerega je izšel in kateremu 
še danes z vsem srcem pripada naš 
dragi tovariš Tito.

*

V nedeljo so bile v Trstu občinske 
volitve. Napisal sem — volitve — tako 
so namreč imenovali to največjo golju
fijo v zgodovini Trsta v zapadnem sve
tu. Italijanska vlada je na vsak način 
hotela dokazati »italijanstvo« Trsta. Za
to je uvozila na desettisoče »zavednih 
Italijanov« fašistov in demokristjanov 
iz Italije, da bi bila zmaga njihovih 
strank tembolj popolna. Slovencem pa 
so delali ovire, kjer so le mogli. Za 
vsako najmanjšo napako na volilnem 
lističu so glas razveljavili. Volilne ko
misije so bile sestavljene izključno iz 
Italijanov in celoten postopek je bil vse 
prej kot pa demokratičen.

Čeprav sedaj, ko to pišemo, še nima
mo volilnih podatkov, vendar lahko po
vemo, da je de Gasparijeva služinčad 
naredila vse, da bi »dokazala italijan
stvo Trsta«.

Toda goljufija je goljufija, pa če jo 
še tako oblačijo v demokratične fraze. 
Slovenski delavci protestiramo proti te
mu najnovejšemu zločinu nad tržaškimi 
Slovenci s prepričanjem, da svobodo- - 
ljubni svet tej goljufiji ne bo nasedel.

*
Delegacija indijskih socialistov, ki je 

na obisku v Jugoslaviji, je izdala po
slanico socialistične stranke Indije ju
goslovanskim narodom, v kateri pravi:

»Indijska socialistična stranka pošilja 
pozdrave jugoslovanskemu ljudstvu in 
njegovi Komunistični partiji. Jugoslavi
ja je prezirljivo zavrnila, da bi prišlo 
do negotovega miru za ceno svobode in 
se je zavezala, da bo zagotovila zanes
ljiv mir budno pripravljena, da bo to 
po potrebi plačala tudi z žrtvami.

Jugoslavija je eno izmed najprijet
nejših oken, ki gledajo na Azijo, in nje
ne možnosti je treba docela izkoristiti.« 
zaključujejo indijski socialisti svojo po
slanico.

*

Ameriška uprava za vzajemno var
nost je povabila 14 jugoslovanskih no
vinarjev na pettedenski obisk v ZDA. 
Naši novinarji so povabilo sprejeli in 
delegacija bo odpotovala že koncem me
seca junija. To bo prvi povojni obisk 
jugoslovanskih novinarjev v Združenih 
ameriških državah.

•
Italijanska vlada se ni zadovoljila 

samo z žaljivo in neumestno noto, ki je 
naša vlada zaradi njenega žaljivega to
na ni hotela proučiti, temveč vse bolj 
spletkari. Zvedelo se je, da je pred dne
vi zahtevala od vlade FLRJ, naj odpo
kliče jugoslovanskega vojaškega atašeja 
v Rimu polkovnika Kodriča.

To zahtevo pa ne moremo več sma
trati kot neko predvolilno spletko de 
Gasperijeve vlade. Vsa protijugoslovan
ska gonja v Italiji, ki se je še bolj raz
mahnila po londonski konferenci, doka
zuje, da so korenine protijugoslovanske 
politike zelo globoke. Izgleda, da so 
italijanski uradni krogi postali dobri 
učenci kominformističnih voditeljev, saj 
je njihov odnos do Jugoslavije za las 
enak sovražni gonji voditeljev komin
formističnih držav.

s
Maršal Tito je ob prazniku Jugoslo

vanskega vojnega letalstva sprejel po
kroviteljstvo nad Letalsko zvezo Jugo
slavije. Ob tej priliki so ga obiskali za
stopniki Letalske zveze in mu izročili 
značko, člansko izkaznico in zastavico. 
Maršal se je z delegacijo dalj časa raz- 
govarjal o vseh vprašanjih delovanja 
Letalske zveze.

Čilski senator Tomich je poslal ob 
svo-jem odhodu iz naše države namestni
ku zunanjega ministra Veljku Vlahovi
ču pismo, v katerem pravi med drugim:

»Videl sem državo ustvarjalne volje, 
ki z uspehom rešuje stari problem zdru
žitve vseh narodov in problem svojega 
ekonomskega in industrijskega napred
ka, hrabro ljudstvo, ki uresničuje v ne
kaj letih tisto, za kar so drugi potre
bovali desetletja; videl sem ljudstvo in 
vlado, ki sta v resnici miroljubna, ven
dar pripravljena na vse žrtve za obva
rovanje nacionalne neodvisnosti.«

»Še marsikaj se utegne zgoditi« — 
pravi ob koncu senator Tomich — »takš
no ljudstvo pa ne bo nikdar umrlo.«

*
Pogajanja med Adenauerjevo vlado 

in zahodnimi velesilami, ki so trajala 
nad leto dni, so zaključena. Čeprav se 
je Amerikancem zelo mudilo utrditi svoj 
obrambni pas napram Sovjetski zvezi in 
njenim satelitom, vendar nam dolga do
ba trajanja razgovorov zgovorno priča, 
da ni šlo vse kot po maslu. No — in 
vendar so se domenili. Nekaj so popu
stili en L nekaj drugi in danes je Za- 
padna Nemčija »enakopraven član za
hodnoevropske obrambne skupnosti«.

Ali pa ni ta pogodba še bolj odda
ljila združenje celotne Nemčijo, ali ne 
bo ta pogodba zmanjšala že tako nizek 
življenjski standard nemških delavcev! 
Socialdemokrati pravijo, da je pogodba 
škodljiva nemškemu narodu in morda 
ima,jo prav. Sporočili so. da bodo boj
kotirali splošno pogodbo in ne bodo so
delovali pri njenem podpisu.

Sodišče v Kutnahori na Ceškoslova- 
t,kem je obsodilo skupino Cehov zaradi 
»sabotaž m diverzij« na 4 do 15 let ječe. 
Radio Praga pravi, da so vsi obtoženi 
delali »za neko tujo silo in pripravljali 
oboroženo vstajo proti vladi«.

*
Že pet tednov trajajo pogajanja med 

špansko vlado in ameriškimi predstav- 
?}S .? vojni pomoči, ki hi naj jo v 
bližnji bodočnosti dobila Španija. Ce- 
p£av niti ena, niti druga stranka niso 
objavile nikakih poročil, vendar se je 
zvede-Io, da se pogovarjajo o pošiljanju 
ameriškega orožja v Španijo, o ameri
ških letalskih bazah na španskem ozem-

x ln ? pravica.h ameriškega ladjevja v španskem morju.
— *?a* res umazana stvar je trgovina. 
Toliko opevana demokracija, svobodni 
svet in kaj vraga vem, kako imenujejo 
se ^ kapitalistične dežele na nahodu, po- 
šiljajo Francu orožje, s katerim ta po
bija španske delavske voditelje. Ameri- 
kanci vedo, da se ves napredni svet 
zgraza nad to njihovo trgovino. Zato 
pravijo, da so kot pogoj zahtevali od 
Franca velike politične spremembe v 
državi.

Toda - poizkušaj naučiti hijeno je
sti kislo repo. Nak - ne boš je naučil
— nikoli 1 *

Beneški Slovenci so poslali odprto 
pismo predsedniku italijanske vlade de 
Gasperiju, v katerem pravijo, da ne 
verjamejo obljubam italijanske vlade o 
narodnostni enakopravnosti Slovencev v 
Trstu, dokler ne bo italijanska vlada 
omogočila enakopravnost beneških in 
goriških Slovencev V pismu nadalje 
opisujejo težak položaj, v katerem žive, 
1” narodnostno zatiranje, ki ga izvajajo 
italijanski vladni organi na vsakem ko
raku.

»Dajte nam upravno avtonomijo,« 
pravijo ob za.ključku pisma beneški 
Slovenci, »ki nam je že e davna j obljub
ljena in ki jo imajo prebivalci Sicilije 
m Sardinije.«

*

Boj med nemškimi delavci in zdru
ženjem delodajalcev vsak dan zavzema 
večjo širino. Delodajalci se trudijo z 
vsemi silami, da bi skupščina sprejela 
zakon o tovarniških svetih, ki pa bi 
vzel delavcem še te že tako majhne 
pravice sodelovanja pri upravljanju 
podjetij.
vMP6praY delodajalci groze, da bodo to- 
‘d1 sindikate, so le ti priredili že več 
velikih protestnih stavk in demonstra
cij. Prav sedaj pripravljajo veliko zbo
rovanje v Dorthmundu, kjer bi se zbrali 
vsi delavci Zapadne Nemčije. Samo v 
Frankfurtu je pretekli teden demonstri
ralo 100.000 delavcev. *

HITLERJEV DUH
Pravij*o, da je v začetku majnika tistega 

leta, ko se je končala največja svetovna 
morija, kar jih pomni človeštvo, sramotno 
končal v svoji berlinski podzemeljski trd
njavi genialni krvolok človeštva Adolf Hi
tler. Njegovo truplo so polili z bencinom 
in ga zažgali, pepel pa je raznesel veter 
na vse štiri strani sveta. Nekateri pa zopet 
pravijo, da Hitler ni umrl, da še živi nekje 
v Španiji ali na Portugalskem, morda tudi 
v Argentini ji ... Ne vem komu bi verjel. 
Ali onim, ki trde, da je še živ, ali onim, 
ki so prepričani, da ga je že zdavnaj od
nesel hudič v svoje kraljestvo. Vem le to, 
da z zmago nad nacistično Nemčijo in nje
nimi pomagači nismo strli fašizma, nismo 
uničili teh najbrutalnejših idej buržoazije 
— Hitlerjevega duha.

In ta duh danes hodi po svetu. Nekaj 
Časa se pomudi tukaj, nekaj tam. Zelo rad 
obišče Nemčijo, kjer ga njegovi generali 
7. odprtimi rokami sprejemajo, in rad se 
pomudi pri svojem »bratu« Francu, da se 
skupaj poveselita v madridskih jetnišnicah 
nad. tamkaj zaprtimi delavskimi voditelji. 
Tudi na Mussolinijev grob zelo rad poroma 
in pravijo, da se mu je zadnjič prišel po
klonit sam de Gasperi. Seveda je zato do
bil prej blagoslov od božjega namestnika — 
papeža Pija. Včasih pa ga pot zanese k Pe
ronu v Argentino in tudi tamkaj je prav 
lepo sprejet. Najraje pa se zadržuje v 
Južnoafriški uniji pri svojem vernem učen
cu dr. Malanu, ki si ga je izbral za svo
jega naslednika na zemlji. In prav je imel. 
Boljšega ni mogel izbrati. Dr. Malan je 
ponosen na to. Ne bi rad omadeževal spo
mina svojega učitelja in zato je vseskozi 
dober učenec.

Čudno se vam zdi, kaj ne, da Hitler 
bolj obrajta Malana in Južno Afriko, kot 
pa Franca in Španijo. Le kaj ga je - tako 
pritegnilo, le kaj se mu tako dopade, da 
skoro ves svoj prosti Čas posveti tej deželi. 
Poglejmo. Morda nam bo uspelo . razvozlati 
to uganko.

HERRENVOLK
Dežela, o kateri govorimo, je prav na 

jugu Afrike — polna zlata, dragih kamnov 
in industrijskih surovin. Pohlep po zlatu, 
po zemlji in dragih kovinah, je prignal v 
te kraje že koncem XVI. stoletja tisoče in 
tisoče belih naseljencev, ki so s puško v 
eni in svetim pismom v drugi roki »prine
sli civilizacijo« tamkajšnjim prebivalcem. 
Ti — francoski, nemški in nizozemski na
seljenci so naselili zemljo, ki je bila do 
tedaj »brez gospodarja«. Toda gospodar se 
je kmalu našel. Angležem se je zahotelo

zlata, dragih kamnov in sužnjev. V krvavi 
»burski vojni« je bila uničena neodvisnost 
Burov (prvotnih belih naseljencev) in de
želo si je priključila Anglija k svojemu 
imperiju.

Začeli so se naseljevati Angleži in danes, 
50 let po tej vojni, je iz kmetov in trgovcev, 
kapitalistov in bankirjev, tatov in ubijal
cev, trgovcev s sužnji in mornarjev, meni
hov,. misijonarjev in prostitutk vseh narod
nosti, zraslo novo belo pleme, katerega vsak 
član je gospod in gospodar, velja več kot pa 
tisoči črncev. Herrenvolk. Toda tudi »izbra
no ljudstvo« se deli na kaste. Buri, ki jih je 
okrog en milijon in pol, se imajo za čisto
krvne Afrikance in so po večini veliki po
sestniki, se borijo proti industrijskemu in 
finančnemu kapitalu, ki pa je v rokah An
gležev. Angleškim kapitalistom pa ne gre 
v račun, da bi jim kdo ukazoval. Zato ne 
marajo gospostva Burov.

Toda »črna nevarnost« je večja kot pa so 
njihova medsebojna nesoglasja. Bojazen pred 
desetimi milijoni nebelcev — Bantu črncev, 
Indijcev in mešancev jim ne da spati. Zato 
velja zatisniti eno oko, podati si roke, in 
pozabiti na medsebojne spore. Še so jim 
pred očmi »kafirske vojne«, ki so jih nji
hovi očetje vodili proti črnim legijam Ma- 
tabela in Zurua in v delavskih predmestjih, 
ki jih naseljujejo črnci, vidijo sence Čaka- 
Zulua, ki je pobil 7000 žena v čast svoje 
matere in Dingana Kobca, katerega vojaki 
so 1838. leta pobili 600 Burov.

Zato velja pozabiti na medsebojne spore. 
Nekaterim Angležem je še celo prav, da je 
na vladi burska Nacionalistična stranka; se 
vsaj njim ne bo treba izpostavljati kritiki 
»takozvanih demokratov v svetu«, ki se 
»praskajo tam, kjer jih ne srbi«, kakor pra
vijo. Nekdo mora stati na braniku pred 
»črno nevarnostjo«, nekdo mora ugnati črnce 
v kozji rog. In če jih ne bi Buri. bi jih 
morali oni. Pa je bolj prav, da jih Buri.

V BOŽJO SLAVO
Tudi cerkev, kakor vsepovsod drugod po 

svetu, prav dobro opravlja svoje poslanstvo. 
Bodi ponižen, skromen, ubogaj gospodarja, 
spoštuj oblast, zakaj oblast je od boga, daj 
bogu kar je božjega in cesarju, kar je ce
sarjevega tako uči črnce holandska re
formistična cerkev. Sinod te cerkve je apni
la meseca lanskega leta izjavil: »Bog niti 
zdaleč ne zahteva enakopravnosti. Načelo 
svetega pisma je pokorščina žene do moža,

delavca do delodajalca .. . Bistvo krščan
skega nauka je v priznanju tistega mesta, 
ki ti ga je bog dodelil«.

Iz tega nauka je zrasel doktor Malan — 
»hitlerjanec« in »burski Mojzes« kakor ga 
imenujejo njegovi nasprotniki — vodja Na
cionalistične stranke, ki je v 1948. letu na 
volitvah zmagal in postal predsednik vlade. 
Kmalu na to pa je v nekem svojem govoru 
dejal:

»Črncem niso potrebne hiše —

ONI LAHKO SPIJO POD DREVJEM
zaradi tega lahko delajo črnci za mnogo 

manjšo plačo kot pa belci.« Dosedaj se temu 
svojemu geslu ni odrekel in izgleda. da se 
ga bo tudi v bodoče držal.

Res, črnci v tej deželi nimajo druge pra
vice, kot da lahko prodajajo svojo delovno 
silo. In ta prodaja ni samo pojem politične 
ekonomije, to je resnična prodaja za dolo
čeno dobo let, ki se zelo malo razlikuje od 
nekdanjih kupčij na trgu s sužnji.

Zelo pri srcu je Malanu ideja o posebnih 
naseljih za črnce in belce. Tako bi ohranil 
»čisto raso« in se znebil grozečega črnega 
obroča okrog mest. Na stotisoče črncev, 
med katerimi je še skoraj polovica na pol 
divjih, so nagnali v posebne »rezervate« 
kjer cvete lakota, beda, brezposelnost in 
nalezljive bolezni. Tu so pripravljeni za 
pest hrane prodati se tudi za več let prvemu 
»nakupovalcu delovne sile«.

65% otrok črncev umre pred drugim le
tom. Le 20% jih dočaka 12. ali 13. leto, ko 
zapuste dom in odidejo s trebuhom za kru
hom. Otroci so plačani petkrat manj kot 
navadni delavci, žene dva do trikrat manj. 
In že delavec — črnec je plačan tako nizko, 
da ob tej plači ne more ne živeti, ne umreti.

V rudnikih je zaposlenih skoraj pol mi
lijona črncev in 30.000 belcev. Skupna plača 
teh belcev pa presega za 10-krat skupno 
plačo vseh zaposlenih črncev. Delovne za
ščite skoraj ni — delovni čas pa je daljši 
od 10 ur.

_ Črnci nimajo prav nobenih političnih pra
vic. Vsako leto jih zaprejo več stotisoč, ker 
ne nosijo s seboj posebnih izkaznic za do
mačine; ne smejo se voziti z avtobusom, ne 
smejo hoditi po cestah, kjer hodijo belci, 
njim so javni prostori zaprti in žive v 
večni nevarnosti, da jih nekje na potu ne 
sreča oborožena grupa nacistov.

Volilno pravico ima le 50.000 meščanov, 
ki so potomci burskih naseljencev in črncev 
in žive na jugozapadu province Kap. Toda 
volijo lahko le bele poslance. Ti so v 
skupščino izvolili 3 poslance, od katerih sta 
bila dva — Sam Kan in Fred Karneson pred 
nekaj tedni iz skupščine izključena, ker sta 
še tedaj, ko je bila Komunistična partija do
voljena, sodelovala s to stranko.

Pred kratkim je Malanova vlada izdala 
zakon, & katerim naj bi se ukinil* volilna

pravica še tem 50.000 napol črncem ter se 
tako dosegla popolna rasna čistost parlamen
ta. Vrhovno sodišče, v katerem je zmagalo 
vsaj malo demokratičnega čuta, je ta zakon 
ovrglo.

Toda Malan se je odločil kot pravi dikta
tor — hitlerjanec — spremeniti predpise. 
Namesto vrhovnega sodišča, naj bi osnovali 
parlamentarno sodišče, v katerem bi imela 
večino Nacionalistična stranka.

ALI RES NI POMOČI?
Ker ne vidijo nika-kih možnosti za izbolj

šanje svojega življenja, se je tisoče in tisoče 
črncev vdalo pijači in zločinu. Belci žive v 
stalnem strahu pred Skoley Boys — zločin
sko skupino črncev, ki ima svoje sedeže po 
predmestjih in ki je poznana po tem. da

Na sliki vidimo črne delavce, ki z listkom 
in posodo v rokah čakajo na borno kosilo.

ubija svoje žrtve z verigo od kolesa. V 
zlatih rudnikih Randa so povprečno 3 uboji 
na 2 dni. Po taboriščih, kjer žive delavci 
nasilno ločeni od svojih družin, cvete pro
stitucija in nalezljive bolezni.

Toda Malanova vlada pozna le eno edino 
rešitev; — reč ječ s-s yeč policije.
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OKOVI SE PA LE DAJO ZLOMITI
Toda vsi črnci niso obupali nad svoji 

usodo. Nel Večina je čvrsto odločena borit 
se za svoje pravice. Te združuje afriški Na 
cionalni kongres, ki se skupno z indijskin 
Nacionalnim kongresom — organizacijo in 
dijske narodnostne manjšine — bori prot 
Malanovi rasni politiki. Pred kratkim so t 
organizacije pripravile organiziran bojko 
rasnih zakonov po vsej državi. Črnci so na 
merno kršili vse rasistične zakone, čeprav si 
bili zato preganjani, zatirani in pretepam

Pa tudi med belci, posebno med belim 
delavci, organiziranimi v sindikatih, se dob 
čedalje več ljudi, ki jim Malanova politik; 
m po volji. Zelo je gorak Danijelu Malan: 
njegov daljni sorodnik Adolf Malan. vodji 
»Komande bakel« — organizacije starih bor 
cev in oficirjev iz druge svetovne vojne 
Tudi Enotni stranki — proangleški organi 
zaciji je čedalje manj všeč burski Sovini 
zem. V vseh teh strankah je precej pravit 
resničnih demokratov, toda ne smemo poza 
biti, da angleškim kapitalistom gre pred 
vsem za dve stvari: Malanova vlada, ki jin 
je zlezla čez glavo, ni več zaželena. Nekam 
sumljiva je bodočnost njihovih dobičkov 
zato je treba to sumljivost odpraviti. Kol 
drugo pa bi bilo potrebno poudariti, ds 
kapitalisti ne žele. naj bi črnci dobili neka 
pravic, ki jih ti zahtevajo iz nekih demo
kratičnih idealov. Ne. Oni potrebujejo dobri 
delavce. Dobri delavci pa morajo imeti vsa- 
malo izobrazbe. Zato vedno poudarjajo, de 
je treba črncem nuditi tehnično izobrazbo 
Toda samo tehnično. Ce bi črnci znali ka- 
več kot to. se lahko zgodi, da bi morali 
belci kaj hitro odplavati nazaj v svoje 
staro domovino- Malanovi pristaš; pa se 
boje, da bo črncem že tehnična izobrazba 
omogočila, da se uprejo svojemu zatiralcu. 
In upravičena je ta njihova bojazen.

-'t  ̂1 ■* ‘“•uauivi utuiujBuaui uu versKin pr 
digarjev »v slavo božjo« obmetavajo z ja j 
m kamenjem zborovanja opozicije, ko k 
ra k a jo po cestah enote Malanove nacional 
stične vojske, organizirane po vzgledu S: 
enot, hodijo črnci ponosno v javne lokal 
po cestah in v parke, kamor po rasistični 
zakonih ne bi smela stopiti noga črnega Čl 
veka: Policija jih napada, pretepa, zapira j 
strelja, toda oni ne kloni jo.

Menim, da je ves delavski razred svet 
odgovoren, da v tej borbi črni delavci tm 
zmagajo. Prav veliko odgovornost pa in- 
delavski razred Anglije, saj je Južnoafrišk 
Unija ena izmed držav Britanske skupnos 
narodov.

Tako! Poizkušali smo rešiti uganko. Res 
se Hitlerjev duh ni zmotil, ko se je naselil 
v Južni Afriki, Toda, ali so Malan in nje
govi pomagači že pozabili, kako sramotno 
je končal Hitler! Mar ne vedo, da bo ista 
kazen doletela vsakogar, ki bi ga posnemali

Janža


